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CuLtuRA COL·LABORA AMB 
‘AL ANOChECER’, DIRIgIDA 
pER sERgIO CABALLERO

22

honors per a sant pasqual El cardenal Carlos Amigo oficia una 
missa commemorativa dels 400 
anys de la beatificació del sant.

LEs jORNADEs D’OLLA DE 
LA pLANA INICIEN EDICIó 
AMB 15 REstAuRANts

19uN CENtENAR D’ALuMNEs DE 
L’ EAsD CREEN pECEs D’ARt 
EfíMER pER A LA CIutAt

12

El primer Pla de mobilitat urbana sos-
tenible (PMUS) de la ciutat oferirà un 
millor servei de transport als veïns i 
s’habilita, de nou, la connexió de la 
ciutat amb l’UJI. pÀgINA 5

El nou autobús urbà 
arranca amb dues 
línies i cinc variants

El pla d’habitatge local crea  
el primer parc públic de 
pisos per a urgències socials
L’Ajuntament reserva 300.000€ per a comprar i llogar 
pisos i crea una oficina per al concurs de la Generalitat

El consistori reuneix la Comissió de Desnonaments 
per a informar els integrants de les mesures previstes

Destaca potència la 
divulgació i la força 
de les ‘start-ups’ 

La fira de transferència 
cientítica tindrà lloc del 14 al 
16 de novembre al Centre de 
Congressos, Fires i Trobades, 
sumarà novetats a la tercera 
edició i enaltirà la dona en 
l’àmbit de la investigació.

U

Vila-real suma una 
altra plaça al costat 
de la Cerámica

L’entorn del camp de futbol 
disposarà d’un espai diàfan 
d’ús públic al carrer de Blas-
co Ibáñez gràcies al fet que 
el Villarreal CF destina uns 
600.000 euros a habilitar-lo.

U

Vila-real elabora 
un nou protocol 
per a emergències

Benlloch agraeix als serveis 
municipals el treball per a fer 
front a la gota freda, un episo-
di que es va tancar sense inci-
dències greus.

U



tema del mes

L’oficina està a 
la planta baixa del 
consistori, identificada, 
i presta l’atenció en 
horari de matí

U

Vila-real crea el Pla d’habitatge amb 
el primer parc públic de pisos socials
El consistori crea una oficina específica per a ajudar i gestionar la convocatòria de compra d’habitatge publicada per la Generalitat 

L ’alcalde, José Benlloch, ha 
presidit una reunió ex-
traordinària de la Comis-
sió Informativa de Desno-

naments, en la qual el primer 
edil ha donat compte del Pla 
d’habitatge social de Vila-real i 
de la convocatòria de compra 
d’habitatge publicada per la 
Generalitat. La gestió d’aquesta 
«oportunitat històrica», que res-
pon a la demanda plantejada fa 
ja diversos mesos a la Conselle-
ria d’Habitatge pel mateix Ben-
lloch, és una de les potes del Pla 
d’habitatge social, que crearà 
una oficina específica per a ca-
nalitzar els tràmits dels veïns. 
L’adquisició directa d’habitatge 
per part de l’Ajuntament per a fi-
nalitats socials o la gestió de llo-
guers socials per a fer front a les 
emergències són els altres eixos 
principals del pla municipal.

La Comissió de Desnonaments 
ha reunit a l’Ajuntament els re-
presentants dels grups muni-
cipals, el Col·legi d’Advocats de 
Castelló, Càritas Interparroquial, 
Creu Roja, Sant Vicent de Paül i 
Fundació Caixa Rural Vila-real, 
a més de tècnics municipals. Es-
taven convocats també, però no 
han pogut assistir a la reunió, 
la Plataforma d’Afectats per la 
Hipoteca (PAH) i Joventut Anto-
niana. «Vull agrair la implicació i 
l’ajuda que sempre ens han brin-
dat les entitats socials de la ciu-
tat, ens han ajudat a teixir una 
xarxa de protecció social que ens 
ha convertit en referents. Aques-
ta Comissió, creada de manera 
pionera el 2011 per a atendre 
les conseqüències de la crisi a la 
nostra ciutat, s’ha demostrat du-
rant tots aquests anys necessària 
i útil», assenyala Benlloch. 

«Les necessitats socials poden 
haver canviat en els últims anys, 
però la Comissió continua sent 
necessària, sobretot ara que, per 
fi, tenim un govern autonòmic 
sensible i un Govern central que, 
per primera vegada, no posa obs-
tacles a les polítiques socials de 
la Generalitat», incideix. 

APORTACIÓ AUTONÒMICA
Un exemple d’aquesta «sensibi-
litat» és la convocatòria del con-
curs de compra d’habitatge, per 
al qual la Generalitat ha desti-
nat 12 milions d’euros. «Aques-
ta és una de les reivindicacions 
que veníem reclamant des de 
fa temps: que el Consell, que és 
l’Administració competent, com-
pre pisos per a incorporar-los al 
parc públic i cedir-los als ajunta-

La Comissió de Desnonaments ha reunit els representants dels grups municipals, advocats i entitats socials en contacte amb persones en risc d’exclusió social.

L’oficina està en funcionament des de finals del mes d’octubre.

22 de novembre. «Vila-real és un 
dels municipis amb més deman-
da -116 sol·licituds- per la qual 
cosa són moltes les probabilitats 
que la Generalitat adquirisca ha-
bitatges a la ciutat per a atendre 
necessitats socials», valora.

ALTRES MESURES
La participació en aquesta convo-
catòria no és l’única mesura del 
Pla d’habitatge social.

na específica per a gestionar les 
sol·licituds i ajudar els vila-rea-
lencs que vulguen vendre la seua 
casa amb els tràmits necessaris 
per a participar en el concurs. 

L’oficina està a la planta baixa 
de l’Ajuntament, identificada 
i en horari de matí, si bé es va-
lorarà la possibilitat d’ampliar 
l’horari d’atenció segons la de-
manda. El termini per a presen-
tar-se a la convocatòria acaba el 

La Generalitat destina, en total, 12 milions per al concurs de compra de pisos.

ments perquè puguem atendre 
les necessitats socials de la pobla-
ció», detalla l’alcalde. «Ara el que 
hem de fer des de l’Ajuntament 
és aprofitar aquesta oportunitat 
perquè la Generalitat compre 
habitatge a la nostra ciutat, per 
a la qual cosa hem d’implicar la 
societat i ajudar la gent que vol 
optar al concurs», puntualitza.

A m b  a q u e s t  o b j e c t i u , 
l’Ajuntament ha creat una ofici-
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El consistori destina 
300.000 euros per a 
la compra i el lloguer 
d’habitatges ‘pont’ 
L’activació de mesures per a atendre aquestes necessitats 
socials era una prioritat del govern local per a 2018

CONCURS PER A LA COMPRA 
D’HABITATGES PER LA GVA

DESTINATS A LLOGUER SOCIAL

Informació sobre la Resolució de 3 d’octubre 
de 2018, de la Conselleria d’Habitatge, 
Obres Públiques i Vertebració del Territo-
ri, per la qual es convoca un concurs per 
a l’adquisició d’habitatges en municipis de 
la Comunitat Valenciana per a la seua in-
corporació al parc públic de la Generalitat 
(2018/9233).

PUNTS CLAU:
1.   Objecte
  La GVA ha convocat un concurs públic 

per a l’adquisició d’habitatges en muni-
cipis de la Comunitat Valenciana, entre 
els quals figura Vila-real, per a la seua 
incorporació al parc públic de la Genera-
litat Valenciana.

2.   Qui pot presentar-se al concurs?
  Pot presentar-se al concurs tota persona 

o entitat jurídica. Les persones físiques 
obtindran major puntuació per a la valo-
ració.

3. Per què presentar-se al concurs?
  Els participants de Vila-real tenen mol-

tes possibilitats de vendre els seus ha-
bitatges, ja que es valora la necessitat i 
demanda d’habitatges existents en cada 
municipi. Vila-real té un alt índex, amb 
116 demandants, així que obté una pun-
tuació alta en la valoració del concurs. 
A més, l’adquisició d’habitatges per part 
de la Generalitat possibilita la cessió pos-
terior a l’Ajuntament per a poder aten-
dre les necessitats socials de la població.

4. Característiques dels habitatges
  Els habitatges hauran de complir una 

sèrie de condicions, entre les quals es tro-
ben: ser menors de 50 anys, en edificis de 
tipologia plurifamiliar que no estiguen 
fora d’ordenació, i si és en altura, obli-
gatòriament han de tenir ascensor, han 
d’estar lliure de càrregues, al corrent de 
pagaments, preparats per a ser ocupats 
i complir les condicions d’habitabilitat 
vigents.

5. Gestió
  L’Ajuntament de Vila-real ha creat una 

oficina específica per a gestionar les 
sol•licituds i ajudar els vila-realencs 
que vulguen vendre la seua casa amb 
els tràmits necessaris per a participar en 
el concurs. Es troba a la planta baixa de 
l’Ajuntament.

  També es pot consultar tota la informa-
ció relativa al concurs en www.habitat-
ge.gva.es apartat Habitatge i qualitat 
en l’edificació, clicant sobre Concurs 
per a l’adquisició d’habitatges per a 
l’ampliació del parc públic.

6. Documentació necessària
  La documentació necessària per a pre-

sentar-se al concurs es detalla en el plec 
de condicions que apareix en el web. 
També us podem informar i ajudar a 
l’Ajuntament.

7. Com es valoren les ofertes?
  Per a valorar les ofertes, se seguiran els 

criteris d’adjudicació descrits en el plec 
de condicions, els punts a valorar són els 
següents:
- Necessitat i demanda existent: fins a 15 
punts

- Tipologia i característiques de 
l’habitatge: fins a 30 punts

- Ubicació en el municipi: fins a 5 punts
-Caracterització de l’oferent: fins a 5 
punts
- Taxació pericial: fins a 5 punts

-  Oferta econòmica: fins a 40 punts

8.   Per quin preu oferisc el meu habitatge?
  Per a valorar l’habitatge es compararan 

tres valors: l’oferta econòmica presen-
tada pel venedor, el valor de taxació 
aportat pel venedor i el valor de taxació 
realitzat per la Conselleria; s’agafarà la 
d’import inferior. El preu màxim dels 
habitatges serà de 1.900 €/m2 de superfí-
cie útil per al municipi de Vila-real.

9. On i quan presentar la documentació?
  Únicament en el Registre general de la 

Conselleria d’Habitatge, Obres Públi-
ques i Vertebració del Territori situat a 
València, i en els registres dels serveis 
territorials d’habitatge i rehabilitació 
d’Alacant, Castelló i València, de di-
lluns a divendres de 9.00 a 14.00 hores. 
El termini de sol•licituds és des del 10 
d’octubre fins al 22 de novembre de 
2018.

10. Quant dura el procés d’adjudicació?
  En un termini aproximadament de sis 

mesos des de la presentació de les ofertes 
es notificaran les adjudicacions i el seu 
import corresponent.

11. Quan i com es realitza el pagament per 
la compra?

  En el moment de la signatura de 
l’escriptura de compravenda, en la nota-
ria designada per la Conselleria, es farà 
efectiu el preu de l’adquisició en xec 
bancari al lliurament de les claus. 

-- Oficina municipal a la planta baixa de 
l’ajuntament. Horari d’atenció de 9.00 a 
14.00 hores. 

   Dubtes i consultes: habitatge@vila-real.es

Engegar definitivament en 
marxa el Pla d’habitatge 
social era una de les princi-
pals prioritats de l’alcalde, 

José Benlloch, per a enguany. El 
fet que el pressupost municipal 
entrara en vigor durant l’estiu i 
que la Generalitat haja convocat 
fa unes setmanes unes ajudes per 
a aquest assumpte, ha motivat 
que siga ara quan el consistori 
active ara aquest projecte social. 

Així doncs, des de l’equip de 
govern agraeixen «la sensibilitat» 
de l’actual Govern autonòmic da-
vant aquesta necessitat ja que la 
falta de competències munici-
pals en matèria d’habitatge im-
possibilitava iniciar accions.

SENSIBILITAT
«La política d’habitatge a la lo-
calitat té un abans i un després. 
Ara, amb la coincidència de dos 
executius sensibles amb aquest 
tema, tant en la Generalitat com 
en el Govern, competents en 
aquesta matèria, es donen les 
condicions per a poder desenvo-
lupar un programa potent que 
ens convertirà en el primer go-
vern local de Vila-real a disposar 
d’un parc públic d’habitatge», in-

dica l’alcalde, José Benlloch.
A més de la creació de l’oficina 

específica per a tramitar el pla 
autonòmic, el programa anun-
ciat per Benlloch inclou també 
l’adquisició de pisos directament 
per part del consistori, amb 
250.000 euros reservats i altres 
50.000 euros per a lloguer social 
d’habitatges pont que servisquen 
per a atendre, indica el primer 
edil, «els casos d’emergència so-
cial que se’ns presenten i que 
requerisquen un sostre per a 
residir provisionalment» ja que 
la tramitació per a la compra 
d’habitatges serà més llarga. 

El consistori ha creat un punt d’informació de les accions del Pla d’habitatge.

Benlloch recorda que 
és la primera vegada 
que un executiu local 
crea un pla per a tenir un 
parc públic d’habitatges

U
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Benlloch: «Constituïm 
aquesta comissió de 
treball per a avançar 
junts en la configuració 
del programa d’actes»

U

Vila-real exalta la figura de sant Pasqual
El 29 d’octubre es va complir el quart centenari de la beatificació del patró de la ciutat per part del papa Pau V

V ila-real ha enaltit la figura 
de sant Pasqual amb mo-
tiu del quart centenari de 
la beatificació del patró 

de la ciutat, el 29 d’octubre, dia 
en què el papa Pau V va signar la 
butlla que va fer beat el frare fran-
ciscà -malgrat que, per un error 
de transcripció, s’ha cregut fins 
fa poc que va ser el 19 d’octubre-. 
Per a commemorar l’efemèride, 
el cardenal i arquebisbe emèrit 
de Sevilla, Carlos Amigo, va ofi-
ciar la santa missa pontifical del 
quart centenari que també va 
comptar amb un concert de cari-
lló a càrrec d’Augusto Belau i poc 
abans es va realitzar el descobri-
ment d’una placa commemorati-
va. L’eucaristia va comptar amb 
la participació de la corpora-
ció municipal, encapçalada per 
l’alcalde, José Benlloch; el vice-
president de la Diputació, Vicent 
Sales; la reina i les dames de les 
festes així com els fills predilec-
tes i adoptius de la ciutat. El dia 
30 va presidir una altra missa a 
la Reial Capella i va impartir una 
conferència al voltant de la figu-
ra del sant.

Però la commemoració amb 
motiu de la beatificació anirà 
més enllà amb actes durant el 
2018 i 2019. Benlloch va presidir 
la constitució de la Comissió or-
ganitzadora de la programació. 
Entre altres actuacions, es pre-
para un segon capítol del docu-
mental Passos de sant Pasqual, 
així com un llibre sobre la pro-
jecció internacional del sant, un 
concert de música sacra el 3 de 
novembre i l’òpera, encarregada 
al Fill Predilecte de la ciutat Ra-
fael Beltrán i escrita per Jacinto 
Heredia, la probable estrena de 
la qual s’ha fixat per al pròxim 
mes de maig. A més, coincidint 
amb el desé aniversari de la pe-
regrinació a Torrehermosa de la 
Confraria de la Sang, la Comissió 
prepara una edició especial.

«La figura de sant Pasqual ens 
representa a tots i a totes. Per 
això, com ja vam fer en el cen-
tenari del patronat, constituïm 
aquesta comissió de treball per 
a avançar junts en la configura-
ció del programa d’actes que una 
efemèride com aquesta mereix», 
assenyala Benlloch. Juntament 
amb l’alcalde, formen part de 
la Comissió el regidor delegat 
en la Fundació de Sant Pasqual, 
Emilio M. Obiol; el regidor de 
Turisme, Diego A. Vila; repre-
sentants dels grups polítics en el 
consistori; el rector de la basíli-
ca, mossén Joaquín; l’Associació 
Amics del Pouet del Sant; la Jun-
ta Central de Setmana Santa; la 
Junta de Festes; la Confraria de 
la Puríssima Sang i la Federació 
d’Associacions de Veïns.

A més, la basílica comptarà 

Desenes de persones es van donar cita a la basílica de Sant Pasqual per a participar en la missa oficiada, el 29 d’octubre, pel cardenal Carlos Amigo.

amb un centre de recepció de vi-
sitants per a posar de manifest el 
valor del patrimoni artístic i la fi-
gura del patró com a eix central 
del posicionament de Vila-real 
en l’àmbit del turisme religiós. 
L’alcalde i president de la Funda-
ció Pro Monestir i Basílica de Sant 
Pasqual, José Benlloch, i el presi-

dent de la Diputació de Castelló, 
Javier Moliner, acompanyats per 
la mare María Dolores Pérez, 
abadessa del convent, van signar 
l’acord de col·laboració que farà 
possible crear aquesta actuació, 
amb una aportació provincial de 
prop de 70.000 euros. Es preveu 
millorar l’accés al museu amb 

la creació d’una sala de recepció 
a la sala del convent annexa a 
l’Oficina de Turisme, que serveix 
de sala de reunions de la Funda-
ció. A aquest projecte se suma la 
millora de l’accessibilitat, cons-
trucció del cor i nàrtex de la basí-
lica, amb 70.000 euros d’inversió 
municipal. 

Abans de la missa es va descobrir una placa commemorativa. La Comissió per la beatificació i la signatura del conveni amb la Diputació, altres accions.

Municipal
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El nuevo bus 
urbano lanza
dos líneas y
cinco variantes 
de conexión
El autobús gratuito a la UJI ya vuelve a dar 
servicio a los estudiantes de la localidad

BUS URBANO VILA-REAL

La Concejalía de Movili-
dad ha finalizado la elabo-
ración del primer Plan de 
Movilidad Urbana Soste-
nible (PMUS) de la historia 
de la ciudad, que funciona 
desde el 5 de noviembre, 
con dos líneas de autobús 
urbano para ofrecer un me-
jor servicio de transporte a 
los vecinos. El alcalde, José 
Benlloch; el edil de Terri-
torio y Movilidad Urbana, 
Emilio M. Obiol, y el técni-
co del área, Félix Fuentes, 
presentaron el documento 
que sirvió para reestructu-
rar y ampliar el servicio de 
bus anterior. 

«Este plan supone un an-
tes y un después, porque 
comporta una mejora, no 
solo de la gestión del trá-
fico rodado, sino también 
de la movilidad de las per-
sonas», apunta Obiol. Para 
su elaboración, se ha rea-
lizado una encuesta entre 
los vecinos que ha permi-
tido conocer la percepción 
ciudadana del transporte. 
«El bus es un servicio prác-
ticamente desconocido, 
por lo que queremos ha-
cerlo visible y útil para los 
usuarios, además de con-
tribuir a la sostenibilidad 
ambiental», agrega. 

«Estas nuevas líneas, que 
funcionan de manera pilo-
to, pretenden abarcar dis-
tintas zonas y dar un buen 
servicio a estudiantes, per-
sonas mayores, trabajado-
res y vecinos que se despla-

cen a centros educativos, 
sanitarios o deportivos», 
apunta el alcalde. «Ha si-
do una apuesta arriesga-
da», asegura.

El autobús es amari-
llo «para que la gente lo 
distinga bien». «Pedimos 
disculpas por anticipado, 
porque el servicio se adap-
tará según funcione. Es un 
proyecto piloto que se de-
be pulir y mejorar», afirma 
Benlloch, quien anuncia 
que la información estará 
disponible de manera di-
gital, en papel y que tam-
bién se podrá hacer segui-
miento del bus en tiempo 
real con el móvil.

BUS A LA UJI
Tras los buenos resultados 
de la experiencia piloto 
del curso pasado, después 
de superar problemas ad-
ministrativos y con la con 
la Seu de la Plana de la UJI, 
el Ayuntamiento relanza 
el autobús a la UJI. Los es-
tudiantes deben presen-
tar el carnet de la univer-
sidad al subir al autobús, 
que circula desde las 7.30 
horas, con paradas en la 
avenida Río Ebro, Francis-
co Tárrega 33, Pío XII 30, 
estación de trenes de Vila-
real y ágora de la UJI. El 
mismo trayecto lo realiza 
de las 14.00 a las 15.00 ho-
ras. El viaje de regreso sale 
del ágora del campus a las 
13.30 y a las 21.00 horas, 
con el mismo recorrido.



El polígono del Molí Nou ganará en 
bienestar vecinal y compatibilizará usos
Territorio prevé una serie de actuaciones en la zona gracias a los fondos otorgados por parte del IVACE

V ila-real invertirá entre 
2018 y 2019 un total de 
3,5 millones de euros en 
la mejora, moderniza-

ción y dotación de cuatro áreas 
industriales, así como de sus in-
fraestructuras y servicios, para 
potenciarlas y favorecer la im-
plantación de nuevas industrias 
que reactiven la actividad econó-
mica y mejoren la productividad. 
Para hacer posible esta inversión, 
la Concejalía de Territorio ha lo-
grado una ayuda del Instituto Va-
lenciano de Competitividad Em-
presarial (Ivace) de 3.148.479,96 
euros, a los que se sumarán algo 
más de 332.580 euros que apor-
tará el consistorio. Son cuatro las 
áreas industriales para las que se 
ha solicitado la subvención: Molí 
Nou (726.602 euros), Miralcamp 
(906.227 euros), Camí les Voltes 
(906.820 euros) y la carretera de 
Onda (608.829 euros). La primera 
de ellas, Molí Nou, se encuentra 
en fase de licitación y constituye 
«uno de los proyectos más necesa-
rios» del paquete de inversiones, 
indica el concejal de Territorio, 
Emilio M. Obiol. 

DETALLES DE LA ACTUACIÓN
El proyecto abarca 402.490 me-
tros cuadrados de superficie, en 
los alrededores de la avenida 
Castelló, en una zona en la que 
conviven usos industriales y resi-
denciales. «La zona arranca con 
la construcción de masets junto 
al río hace décadas y en los años 
60 se implantan mercantiles in-
dustriales a los alrededores, algu-
nas de ellas muy importantes», 
recuerda Obiol. «Apostamos por 
la dualidad de usos y por darle 
viabilidad, futuro y confortabi-
lidad a la convivencia entre am-
bos, garantizando el bienestar 

Obiol explicó el proyecto previsto acometer entre 2018 y 2019 y que cuenta con una subvención de 726.602 euros.

de los vecinos. Para ello, vamos a 
acometer un ambicioso proyecto 
de mejora y urbanización», dice.

Entre otras inversiones, se 
plantea la articulación de carriles 
ciclo-peatonales entre la ciudad 
y esta zona residencial, especial-
mente en la avenida Castelló, la 
calle Borriol y Encarnación. Tam-
bién se aprovecharán las obras de 
urbanización para crear nuevas 
aceras y mejorar el saneamiento 
en la zona industrial. A estas ac-
tuaciones se suma la instalación 
de una red de hidrantes para ga-
rantizar la seguridad en caso de 
incendio en el área industrial.

EL PP rECLAMA APLICAr 
AyUDAS A LAS fAMILIAS 
MONOPArENTALES

El PP ha presentado una 
moción en la que reclaman-
que las familias monoparen-
tales tengan los mismos bene-
ficios que las numerosas. «Du-
rante las últimas décadas, la 
sociedad ha ido evolucionan-
do y cada vez hay más fami-
lias monoparentales, con un 
padre o madre al cargo de uno 
o varios hijos, lo que provoca 
que necesiten ayuda externa 
en algunos casos», dice el por-
tavoz de los populares, Héctor 
Folgado que llama a la Admi-
nistración a «sensibilizarse».

U

breves

CS EXIGE MEDIDAS 
PArA PrOTEGEr A LOS 
CITrICULTOrES VALENCIANOS

Ciudadanos (Cs) ha presen-
tado una moción en la que 
insta a «revisar el acuerdo 
comercial de la UE con Sudá-
frica, que es claramente per-
judicial para el campo valen-
ciano y, más concretamente, 
para nuestras naranjas», se-
gún apunta el portavoz de la 
formación, Domingo Vicent. 
«Con la nueva campaña, los 
agricultores alertan de la com-
petencia desleal que supone la 
falta de aranceles de las naran-
jas que vienen de Sudáfrica», 
indica el edil

U

COMPrOMÍS PIDE AL GOBIErNO 
CENTrAL QUE rECONOZCA LA 
DEUDA CON LA CIUDAD

Compromís ha presentado 
una moción en la que solicita 
al Gobierno que reconozca la 
deuda histórica que tiene con 
Vila-real y con el País Valen-
cià y que, poco a poco, traba-
je para compensar este déficit 
con el territorio. El portavoz, 
Xavier Ochando, afirma que 
«en los últimos años, la deja-
dez del gobierno popular ha 
sido sangrante, dejándonos a 
la cola de las inversiones terri-
toriales» e insta al nuevo eje-
cutivo nacional a corregir este 
agravio.

U

ECONOMÍA LANZA UNA DECENA 
DE CUrSOS PArA CErrAr LA 
PrOGrAMACIÓN DEL 2018

La Concejalía de Economía 
cerrará el año con la organiza-
ción de una decena de cursos 
totalmente gratuitos enfoca-
dos a trabajadores en búsque-
da activa de empleo y también 
a empresas y comercios. Los 
interesados en los cursos, que 
se imparten en el Vivero de 
Empresas, pueden informarse 
e inscribirse en http://portal-
treball.vila-real.es, en fomen-
teconomic@vila-real.es o en la 
Agencia de Desarrollo Local, 
en la avenida de la Murà, 28 o 
en  el teléfono 964 547 017.

U

+ ACCIONES

El proyecto se completa con la 
instalación de una pantalla vegetal 
que separe los usos industriales y re-
sidenciales de la zona, que, además 
de amortiguar los ruidos, elimine el 
impacto visual y cree una área verde 
para los vecinos. Además, se prevé la 
mejora de las capas de rodadura del 

U

Una pantalla verde para 
separar los usos de la zona

asfalto y la renovación de la ilumina-
ción para incorporar luces led. En la 
avenida Castelló, además, está pla-
nificada la mejora de la red de plu-
viales. Con el proyecto ya en fase de 
licitación, el titular de Territorio, Emi-
lio Obiol confía en que los trabajos 
arranquen este mismo año.

Territorio licita la redacción 
de los proyectos del Gran 
Casino y el teatro Tagoba
La Concejalía de Territorio ha 
sacado a licitación la redacción 
del proyecto de rehabilitación 
del Gran Casino y del teatro Ta-
goba, con el objetivo de acome-
ter la reforma de los inmuebles 
históricos, los dos municipales, 
en un proyecto cofinanciado por 
los fondos europeos del Progra-
ma Operativo Feder.

El proyecto de recuperación 
del Gran Casino supondrá ac-
tuaciones de reparación del in-
mueble tanto en el interior del 
inmueble como en la cubierta. 
«Queremos evitar y revertir el de-

terioro y ponerlo al servicio de la 
ciudadanía, y reactivar y dinami-
zar así el centro histórico», dice 
el edil del área, Emilio Obiol.

En el caso de la Tagoba, las in-
tervenciones buscan devolverle 
su uso original para llenarlo de 
actividad cultural. Así mismo, 
está previsto dar una nueva ima-
gen a la fachada. Las obras ten-
drán una duración de 13 meses. 
«Esta actuación es una apuesta 
por el turismo, el patrimonio y la 
cultura, con un impacto positivo 
tanto ambiental, como económi-
co y social», concluye. El Gran Casino data de principios del s.XX y se pretende evitar su deterioro.
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El Pacto de la Cerámica ayuda en Vila-real 
a más de 350 personas y empresas
La participación de Vila-real en el 
Consorcio gestor del pacto terri-
torial por el empleo de los muni-
cipios cerámicos y de su área de 
influencia de la provincia de Cas-
tellón -más conocido como Pacto 
de la Cerámica-, se ha traducido 
en acciones que han beneficiado 
a un centenar de emprendedores 
de la ciudad y a medio centenar 
de negocios a lo largo de los siete 
años que lleva la ciudad integra-
da en el ente. El concejal de Eco-
nomía, Xavier Ochando, ha he-
cho balance de los resultados de 
formar parte de este organismo, 
junto a Arantza Llorente, una de 
las dos técnicas contratadas para 
el asesoramiento y atención a los Ochando y Llorente repasaron la actividad de los servicios en la localidad.

trabajadores y emprendedores y 
negocios de la zona.

«Cuando llegamos al gobierno 
municipal en 2011 la situación 
era muy negativa, con más de 
6.000 parados y ayudas que pasa-
ban de largo», explica Ochando, 
quien destaca que «con mucho 
esfuerzo y ayuda del Govern del 
Botànic hemos conseguido rever-
tir la situación». En este proceso, 
el Pacto de la Cerámica ha jugado 
también un papel importante. 

La aportación municipal al 
Consorcio es en la actualidad de 
40.000 euros anuales. Con esta 
inversión, el organismo cuenta 
en Vila-real con cuatro trabajado-
res ubicados en Efecte Vila-real, 

dos técnicas y dos personas en 
prácticas mediante un convenio 
con la Universitat Jaume I (UJI). 
«El Punto de atención a empren-
dedores (PAE) y el Plan de apoyo 
a la transmisión de empresas son 
los dos principales proyectos en 
los que se centran estos técni-
cos», explica el edil, que destaca 
el funcionamiento del servicio.

En total, desde 2011, el PAE ha 
atendido a unas 300 personas en 
Vila-real, de las que 90 se han da-
do de alta en el servicio. Respecto 
la transmisión de empresas, des-
de su puesta en marcha en 2017, 
se ha contactado con 80 empre-
sas de Vila-real y 50 se han adhe-
rido al plan.

Benlloch publica su nómina en la 
web municipal por transparencia
El primer edil percibe 3.268 € netos  al mes, tal y como aprobó el pleno por unanimidad

Captura de la nómina de Benlloch correspondiente al mes de septiembre que está disponible en la web municipal.

L a página web del Ayunta-
miento reproduce el docu-
mento original de la nómi-
na con el salario mensual 

que percibe el alcalde, José Ben-
lloch, en el que se refleja que el 
líquido a percibir (en este caso en 
septiembre) fue de 3.268 euros, 
después de restarle 1.503 en con-
cepto de cuotas de la Seguridad 
Social y retenciones del Impues-
to sobre la Renta de las Personas 
Físicas (IRPF). Fuentes municipa-
les señalan que la publicación se 
suma al listado de emolumentos 
que perciben los representantes 
municipales, que pueden con-
sultarse tanto en la propia pági-
na web del consistorio como en 
portales de otras administracio-
nes, como el del Ministerio de 
Hacienda.

Y es que, tras publicarse en 
prensa su salario se sucedierpn 
un buen número de comentarios, 
especialmente en las redes socia-
les, respecto al salario que cobra 

el alcalde por su dedicación al 
frente del Ayuntamiento. Una 
dedicación que, como asegura el 
propio Benlloch, es exclusiva, de 
manera que no recibe cualquier 
otra compensación económica, 
por ejemplo, en calidad de dietas 
y complementos.

Asimismo, el primer edil hace 
hincapié en que «los salarios de 
todos los ediles del consistorio se 
aprobaron por unanimidad de 
todos los grupos al inicio de la 
legislatura», a la vez que recuer-
da que, en el 2011, se aplicó una 
reducción del 5% en las mensua-
lidades de todos los concejales y 
personal de confianza.

«No tengo ningún problema 
en que los vecinos puedan ver 
mi nómina de cada mes y, por 
ese motivo, se cuelga en la web 
en un ejercicio más de transpa-
rencia y de una forma en que no 
se realiza en ningún otro sitio, 
con la publicación del documen-
to original», asevera el máximo 

representante municipal.
Así pues, la web del consistorio 

dispone de un espacio llamado 
«Transparencia alcalde». En esta 
sección, Benlloch hace públicos 
los documentos relacionados con 
su función, «en cumplimiento de 
los principios de publicidad acti-
va y acceso a la información pú-
blica incluidos en la Ley 19/2013 
de Transparencia, Acceso a la In-
formación Pública y Buen Gobier-
no del Gobierno de España y en 
la Ley 2/2015 de Transparencia, 
Buen Gobierno y Participación 
Ciudadana de la Comunidad Va-
lenciana».

Entre otros archivos, este apar-
tado informa que «la ciudadanía 
podrá encontrar aquí la nómina 
mensual del alcalde y la Declara-
ción de actividades y bienes de 
los miembros de la corporación». 
Así pues, según se indica, se cum-
ple con la exigencia de la trans-
parencia que se les debe exigir a 
los gestores públicos. 

Vila-real gana una nueva 
plaza pública junto al 
Estadio de la Cerámica 

El entorno del Estadio de la Ce-
rámica ganará un nuevo espa-
cio abierto para la ciudadanía. 
El alcalde, José Benlloch, y el 
presidente del Villarreal CF, 
Fernando Roig, han presenta-
do el acuerdo de colaboración 
alcanzado entre el consistorio y 
el club para construir una nue-
va plaza pública en los 1.176 
metros cuadrados resultantes 
de la demolición de una pro-
moción inmobiliaria fallida en 
la calle Blasco Ibáñez, frente a 
la entrada VIP del estadio. El Vi-
llarreal CF asume el coste ínte-
gro de la operación, que supone 
una nueva fase en el proyecto 
de mejora del estadio y su en-
torno urbano.

«Garantizar la seguridad en 
el entorno del Estadio de la Ce-
rámica, generar oportunidades 
y asegurar la convivencia han 
sido siempre los objetivos que 
nos han movido en las distintas 
fases de esta mejora continua, 
que nos ha permitido, entre 
otras cosas y gracias al Villarreal 

CF, disfrutar de una gran plaza 
que se ha demostrado todo un 
acierto, con la celebración de 
conciertos, la jura de bandera, 
el FitCarrer o las macrocenas 
de vecinos en fiestas», valora el 
alcalde. El acuerdo alcanzado 
toma el relevo de estas actua-
ciones, la remodelación de la 
tribuna o el cambio de nombre 
del estadio como elemento de 
promoción internacional, pa-
ra dotar al barrio de un nuevo 
espacio público, ganar plazas 
de aparcamiento y aprovechar 
las infraestructuras existentes 
para dotar al Villarreal CF de 
un párking subterráneo en el 
entorno del campo.

La operación parte de la exis-
tencia en la calle Blasco Ibáñez 
de un esqueleto de promoción 
de viviendas abandonado, a 
consecuencia de la crisis inmo-
biliaria, con un aparcamiento 
subterráneo ya concluido. Tras 
adquirir la estructura, el Villa-
rreal CF ya acomete las labores 
para habilitar el espacio.

El Villarreal CF destina 600.000 euros a la totalidad de la actuación.
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El puente de Santa Quiteria 
tendrá un plan de gestión
Vila-real y Almassora prevén optar a ayudas autonómicas para este fin

Benlloch y Galí mantuvieron un encuentro para aborbar el trabajo conjunto a desarrollar.

Vila-real y Almassora irán de la mano 
para desarrollar un plan de gestión del 
Bien de Interés Cultural (BIC) del puen-
te medieval de Santa Quiteria, que une 
ambas poblaciones sobre el río Mijares. 
El alcalde de Vila-real, José Benlloch, y la 
alcaldesa de Almassora, Merche Galí, han 
acordado colaborar para presentar un 
plan coordinado y optar a las ayudas pa-
ra financiar planes directores de gestión 
de BIC convocadas por la Generalitat.

«El Mijares y el puente de Santa Quite-
ria son un entorno único que debemos 
considerar un espacio de oportunida-
des. Pero las áreas protegidas no pueden 
ser urnas de cristal ni podemos vivir de 
espaldas a ellos. En una nueva línea es-
tratégica, la Generalitat Valenciana está 
empezando a solicitar documentos de 
planificación estratégica, lanzando esta 
nueva línea de ayudas por la que felici-
tamos a la Dirección General de Cultura 
que nos facilitará también los procesos 
de gestión ante la Unión Europea», valo-
ra Benlloch. «Almassora y Vila-real com-
partimos muchas cosas; entre otras, el 
paisaje de la desembocadura del Mijares, 
junto con Burriana, o el puente de Santa 
Quiteria, protegido como BIC. No tendría 
ningún sentido que ambas poblaciones 

no nos uniéramos para trabajar, de ma-
nera coherente y coordinada, para poten-
ciar este entorno de una manera racional 
y sostenible», argumenta Benlloch.

En la misma línea, Galí destaca la im-
portancia de «abrir el entorno a la ciuda-
danía». «La zona del Mijares es uno de los 
entornos más apreciados en Almassora, 
aunque a veces no hemos sabido aprove-
char todo el potencial de este entorno. 
Queremos que la ciudad mire hacia el 
río, abrir esta zona de gran valor ecológi-
co, cultural y emocional a la ciudadanía, 
haciendo compatibles los usos deporti-
vos, sociales o culturales con la protec-
ción del medio ambiente”, señala la al-
caldesa de Almassora, quien puntualiza 
que el proyecto se enmarca en la estrate-
gia DUSI del municipio.

Benlloch argumenta que 
«las áreas protegidas -como el 
entorno del río- no pueden ser 
urnas de cristal ni podemos 
vivir de espaldas a ellos»

U

Vila-real y Borriana, unidas 
por un carril ciclopeatonal
Los trabajos de la cicloruta 85 han tenido 280.000 euros de inversión

Salvador, Benlloch y Safont visitaron el nuevo tramo que faltaba para conectar estos municipios.

Vila-real y Borriana suman un nuevo eje 
de unión. La Conselleria de Obras Públi-
cas ha culminado ya los dos kilómetros 
de carril ciclopeatonal que faltaban para 
completar la conexión sostenible entre 
ambos municipios, que permite, además, 
conectar Vila-real con el resto de cicloru-
tas de la comarca. El alcalde de Vila-real, 
José Benlloch, ha acompañado a la conse-
llera del área, María José Salvador, y la al-
caldesa de Borriana, Maria Josep Safont, 
en la visita al nuevo tramo.

Los trabajos de la cicloruta 85 han su-
puesto una inversión de 280.000 euros, 
con la que este carril queda conectado 
con el eje CR18, que discurre entre Nu-
les y Oropesa, vinculado a la red de más 
de 88 kilómetros de vías ciclopeatonales 
de la provincia de Castelló. Las obras han 
consistido en conectar el carril ciclopea-
tonal del entorno del Matadero Munici-
pal de Borriana junto a la CV-185, con el 
existente en el tramo próximo al Hospi-
tal Comarcal de la Plana en Vila-real. Este 
nuevo tramo tiene una anchura total de 
tres metros idéntica a los ya en servicio, 
y una longitud de 1.810 metros. De ellos, 
1.260 metros son de nueva construcción 
y los últimos 550 metros discurren sobre 
el camino Viejo de Borriana a Vila-real.

Salvador ha valorado la actuación co-
mo un «salto cualitativo» en las infraes-
tructuras viarias «pensadas para todos». 
La consellera destaca la apuesta por la 
movilidad sostenible y también por la 
seguridad vial, «al evitar que las perso-
nas que necesiten circular por la CV185 
compartan la calzada con los vehículos 
motorizados».

Por su parte, tanto Benlloch como 
Safont han agradecido que la Conselleria 
cumpla con sus compromisos. «Vila-real 
y Borriana son ciudades hermanas, con 
muchas cosas que nos unen y muchos 
proyectos de futuro que nos unirán to-
davía más. Pero para que estos proyectos 
tengan éxito, debemos contar con infra-
estructuras adecuadas que nos unan», ha 
destacado Benlloch.

Este nuevo tramo tiene 
una anchura total de tres 
metros idéntica a los ya en 
servicio, y una longitud de 
1.810 metros, 1.260 nuevos

U
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LOS INTEGRANTES DE LAS POLICIAS 
LOCAL Y NACIONAL CELEBRAN LAS 
FESTIVIDADES DE SUS PATRONOS 

U Los cuerpos de Policía Local y Nacional formaron 
en la plaza Sant Ferran y en la plaza del Pastoret del 
Termet, respectivamente. En el caso de los locales, el 
alcalde, José Benlloch, destacó que se trata de una 

policía «dialogante, próxima, formada y formadora 
en valores de convivencia». Respecto a la presencia 
de la Nacional en la ciudad, Benlloch clamó por la 
necesidad de que dispongan de unas instalaciones 

«dignas, modernas y adaptadas al siglo XXI». Las 
conversaciones con los actuales responsables del 
Gobierno central, señalan, que abren «expectativas 
más optimistas» sobre un futuro acuerdo.
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Benlloch destaca 
la coordinación entre 
departamentos como 
una de las claves del 
buen trabajo realizado

U

Vila-real responde al temporal de lluvia
Una mesa técnica revisará ahora los protocolos de actuación para ofrecer una mejor respuesta ante emergencias

E l alcalde, José Benlloch, ha 
presidido una reunión de 
balance del gabinete de 
crisis por el último episo-

dio de lluvias torrenciales, en la 
que ha querido trasladar el «agra-
decimiento en mayúsculas» a los 
diferentes servicios municipales 
que trabajaron coordinados para 
atender las incidencias surgidas 
durante las lluvias, que dejaron 
111 litros por metro cuadrado 
en la ciudad. La gestión de la 
crisis, que se salda con un balan-
ce positivo, servirá ahora como 
punto de partida para mejorar 
los protocolos de actuación ante 
este tipo de emergencias e incor-
porarlos a un plan territorial de 
respuesta a estas situaciones. 

«El trabajo de los diferentes de-
partamentos municipales y la co-
ordinación interdepartamental 
de todo el dispositivo, a cargo de 
la Policía Local, ha dado sus fru-
tos y podemos decir que, a pesar 
de la cantidad de precipitación, 
no se han producido incidencias 
graves. Por eso, quiero agradecer 
el esfuerzo realizado por parte de 
todos, porque es importante tam-
bién que los ciudadanos sepan 
que tienen al Ayuntamiento a 
su servicio y a un gran equipo de 
profesionales que se ha volcado 
en dar respuesta a una situación 
que, de otra forma, podría haber 
ocasionado problemas», valora el 
alcalde. «Sin embargo», puntua-
liza, «no vamos a quedarnos ahí; 
con toda la información recogi-
da vamos a trabajar para mejorar 
los procedimientos y establecer 
protocolos claros de actuación 
que nos permitan ser todavía 
más eficaces y atender cualquier 
situación futura de riesgo con la 
mayor previsión posible». 

Con este objetivo, Benlloch ha 
convocado a los miembros del 
gabinete de crisis, formado por 
Policía Local, Servicios Públicos, 
Protección Civil, Deportes y Sa-
lud, Servicios Sociales, Proximi-
dad, Limpieza Viaria y Educa-
ción. El alcalde les ha trasladado 
el reconocimiento por el trabajo 
realizado, que ha hecho extensi-
vo también a todas las entidades 
y empresas que han colaborado 
y se han puesto a disposición del 
consistorio para atender con sus 
medios humanos y materiales las 
necesidades que pudieran surgir. 
«También hay que agradecer la 
colaboración de toda la ciudada-
nía, clave para que la gestión de 
esta crisis se haya saldado sin in-
cidentes graves», agrega.

En la reunión, el comisario jefe 
de la Policía, Domingo Adán, ha 
dado cuenta de los datos y fun-
cionamiento de la gestión del 
temporal, desde los momentos 
previos, con la limpieza y acota-
ción de zonas inundables, retira-
da de enseres de la vía pública, 
refuerzo de personal tanto en Po-

Los diferentes departamentos implicados en el dispositivo de prevención se reunieron para concretar el protocolo y las acciones a realizar en la emergencia.

licía como en SPV o contacto con 
empresas y servicios. Entre otras 
cuestiones, se ha considerado un 
acierto la suspensión de clases y 
actividades deportivas durante 
el episodio de lluvias, para evi-
tar desplazamientos y liberar 
personal para el operativo de 
emergencias. «Tras la actuación 
en este temporal, se demuestra 
que lo más importante ha sido 

la anticipación y la coordinación 
interdepartamental en las jorna-
das previas con la configuración 
de la mesa de crisis», señala.

REVISIÓN DE LOS PROTOCOLOS
La experiencia y evaluación de 
la gestión de esta situación de 
emergencia servirá ahora para la 
convocatoria de una mesa técni-
ca, coordinada por el oficial de la 

Policía Local Adrián Hierro, a la 
que se incorporará personal de 
los diferentes departamentos, en 
coordinación con Protección Ci-
vil. El objetivo de esta mesa es re-
visar los mecanismos actuales y 
diseñar protocolos de actuación 
precisos para favorecer una me-
jor respuesta a las emergencias 
por parte de todos los departa-
mentos municipales.

Algunos viales, tanto del núcleo urbano como del término, se vieron afectados pero no se lamentaron daños personales o materiales de gran importancia.
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Las lluvias abren la desembocadura del
Millars tras más de un año cerrada al mar
La desembocadura del río Millars 
se volvió a abrir después de estar 
cerrada durante un año y dos me-
ses, concretamente en la bocana 
sur localizada en el término mu-
nicipal de Burriana. El capítulo 
de lluvias torrenciales y alerta 
roja provocadas por una DANA y 
el temporal de gota fría provocó 
que el río Millars aumentara de 
forma rápida de caudal y consi-
guiera reventar en cuestión de 
minutos la barrera de cantos ro-
dados que separa la bocana sur 
del Mediterráneo. Hasta enton-
ces, un cordón de unos tres me-
tros de anchura formado porpie-
dras cerraba este punto de la des-
embocadura del río Millars por La fuerza de las aguas consiguió romper el cordón de piedras existente. 

su margen derecho desde el pa-
sado 13 de septiembre de 2017. 
Este hecho provocará un cambio 
en las condiciones ecológicas de 
la desembocadura que se irá sali-
nizando lentamente si no se vuel-
ve a cambiar.

Históricamente, el cierre y la 
apertura de las bocanas del Mi-
llars había sido un proceso pro-
vocado por factores naturales 
como el estiaje del río (nivel mí-
nimo de caudal provocado por la 
sequía durante los meses de vera-
no) y los temporales de levante. 
Estos temporales marinos empu-
jan con fuerza las piedras hacia 
tierra hasta conseguir cerrar la 
desembocadura siempre que el 

Millars no baje con agua y caudal 
suficiente como para mantener 
una unión con el Mediterráneo.

Más tarde, las fuertes crecidas 
de otoño con el aumento espec-
tacular del caudal del Millars, co-
mo ha sido el caso de estos días, 
consiguen reventar este cordón 
de cantos rodados y conectar el 
río con el mar. El episodio de 
precipitaciones torrenciales ha 
hecho que llueva en abundan-
cia en la cabecera del río y de sus 
afluentes más importantes.

Una consecuencia directa del 
temporal es que los principales 
embalses del río como son Areno-
so, Sitjar y Maria Cristina aumen-
taran su caudal.

Las goteras vuelven al José Soriano 
por los fallos en la construcción
Los defectos en la cubierta del centro educativo se dejan notar y aparecen filtraciones

Benlloch acompañó a la directora del colegio y al personal de Servicios Públicos para conocer la labor realizada.

E l colegio público José So-
riano, inaugurado en el 
2011 y construido a base 
de paneles prefabricados, 

ha vuelto a ser uno de los recin-
tos afectados por las intensas llu-
vias. El problema fueron, de nue-
vo, los defectos constructivos, 
especialmente el acabado de la 
cubierta del centro educativo.

El alcalde, José Benlloch, 
acompañó a la directora del co-
legio, Carmina Pitarch, junto a 
personal del departamento de 
Servicios Públicos, en las tareas 
de reparación provisional del te-
cho y de limpieza del edificio, en 
el que se produjeron filtraciones 
y goteras por las deficiencias en 
la construcción de la cubierta.

El hecho de que se suspendie-
ran, por precaución, las activida-
des en centros educativos y de-
portivos el primer día de alerta 

roja por lluvias, evitó que se viera 
afectada la labor educativa.

Al respecto, Benlloch aseguró 
que «es una vergüenza que un 
edificio que costó cerca de cinco 
millones de euros, construido 
hace solo unos años, en el 2011, 
por el Partido Popular en la Ge-
neralitat, presente estas graves 
deficiencias estructurales que 
pueden suponer un riesgo inclu-
so para los alumnos cuando se 
producen lluvias torrenciales co-
mo las que hemos vivido».

De hecho, el munícipe se re-
unirá con el secretario autonó-
mico de Educación, Miquel Soler, 
para abordar cuestiones educati-
vas. «Entre ellas, el techo del José 
Soriano, incluido en el plan Edi-
ficant, absolutamente prioritario 
porque se trata de una tema de 
seguridad», puntualiza.

La construcción del José Soria-

no costó 4,7 millones de euros y 
fue impulsada y gestionada por 
Ciegsa, «empresa inmersa en un 
conjunto de situaciones irregula-
res y que aquí en Vila-real, según 
nuestros criterios técnicos, tam-
bién construyó con deficiencias», 
indicaron ya hace un par de años 
desde el equipo de gobierno.

Los técnicos valoraron en 
80.000 euros la inversión a rea-
lizar para dar una solución de-
finitiva a esta problemática. El 
Ayuntamiento lleva invertidos 
más de 10.000 euros en trabajos 
para evitar estas filtraciones. «Se 
han sellado sumideros, parchea-
do agujeros, utilizado fibra de 
vidrio e, incluso, se han llegado 
a aplicar hasta cuatro capas de 
pintura, pero nada de ello sirve 
cuando nos encontramos ante 
una problemática estructural», 
indicaron fuentes municipales.

SPV tala una docena de 
árboles en mal estado por la 
caída de dos tras las lluvias

Doce árboles corrían el riesgo 
de desprendimiento en los co-
legios Botànic Calduch (7) y Pas-
cual Nácher (5). Otros dos ejem-
plares cayeron en los últimos 
días, uno en cada escuela, tras 
el episodio de gota fría, sin oca-
sionar daños personales, pero 
sí materiales. Ante el peligro, el 
área de Servicios Públicos deci-
dió talar los que se mantenían 
en pie para prevenir cualquier 
incidente de futuro.

La decisión se tomó tras una 
revisión del arbolado de los cen-
tros educativos de la ciudad. El 
edil responsable de los traba-
jos, Francisco Valverde, desta-
có que «han sido unas acciones 
preventivas para garantizar la 
seguridad de las personas, tras 
consensuar las medidas con los 
directores, porque los analiza-
dos podrían tener los mismos 
problemas que los registrados 
ahora».

Concretamente, la especie 
conflictiva es la conocida como 
falsa pimienta o schinus molle. 
Es de tipo llorón, perinnifolio y 
de rápido crecimiento, el cual 
no es típico en la zona. «No tie-
ne un interés botánico a nivel 
local. Por eso el próximo enero, 
coincidiendo con la Setmana 
de l’Arbre, los escolares de los 
colegios afectados replantarán 
los huecos con árboles autócto-
nos», dice el concejal.

Valverde explica que el pa-
so del tiempo y el estado de 
los troncos fueron, junto a las 
precipitaciones, los desencade-
nantes de su caída. «Tenían po-
dredumbre en la parte baja y la 
humedad y el agua tras las llu-
vias han reblandecido bastante 
la corteza exterior, por lo que 
se han partido cerca de la base 
y no ha sido por una rotura lo-
calizada en las raíces en la tie-
rra», manifiesta el concejal.

En los CEIP Botànic Calduch y Pascual Nácher sufrieron la caída de árboles.
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GOTA FRÍA ; Dispositivo especial

El dispositivo especial de emergencias se salda 
sin incidencias graves gracias a la previsión
Se produjo el cierre de caminos y calles, caída de árboles, goteras en edificios y centros educativos, vehículos atrapados y el realojo de una familia

Benlloch y Remolar se citaron en el límite de los términos para ver los efectos de las precipitaciones.

E l dispositivo especial de 
emergencia activado pa-
ra este episodio de lluvia 
permitió que las jornadas 

de mayor incidencia se saldaran 
sin consecuencias graves. «Que-
da claro que cuando se actúa con 
previsión todo sale mejor y, en 
este caso, hemos contado con un 
dispositivo que ha trabajado pa-
ra prevenir y también para dar 
respuesta rápida», afirmó el por-
tavoz del equipo de gobierno, Ja-
vier Serralvo.

Para garantizar la seguridad de 
la ciudadanía, se cerraron al trá-
fico en las calles en las que se po-
dían producir inundaciones, co-
mo el entorno del Cedre y la ave-
nida de Francia, el túnel de Furs 
de València, el camino Travessa. 
En un momento de la noche del 
jueves y la madrugada del vier-

al inundarse el inmueble supe-
rior, que se encuentra deshabi-
tado. Todos los integrantes de 
la familia estaban bien. Por otro 
lado, se detectaron problemas de-
rivados de las goteras en algunos 
edificios y centros docentes y se 
cerró también la zona del Pinar 
del Termet y ruta botánica por la 
saturación de agua del suelo y la 
caída de algún árbol. La Policía 
también tuvo que actuar en el 
rescate de un vehículo atrapado 
en el barranco de Ràtils. El con-
ductor había salido por su propio 
pie y estaba en buen estado.

Durante este episodio de gota 
fría, las redes sociales permitie-
ron a la ciudadanía estar infor-
mados de las principales actua-
ciones y avisos referentes a la 
evolución y efectos de las lluvias 
en la ciudadanía. Además, fue-

ron muchas las imágenes que 
los vecinos y vecinas compartie-
ron sobre el estado de diferentes 
zonas de la ciudad que ayudaron 
a conocer el alcance de las preci-
pitaciones.

LIMPIEZA DE CAMINOS
La Concejalía de Servicios Públi-
cos (SPV), mediante el programa 
Inem Agrario, arrancó el pasa-
do mes de agosto la limpieza y 
acondicionamiento de cunetas, 
barrancos, caminos rurales y so-
lares municipales y durante par-
te del mes pasado contó con la 
ayuda de un tractor de la Dipu-
tación que «permitió dejar libres 
de hierbas y basura numerosos 
puntos de los caminos, que de 
otro modo entorpecerían el paso 
de las aguas», indicó el edil del 
área, Francisco Valverde.

Desde agosto, el SPV trabaja en la limpieza de caminos para facilitar la evacuación de agua.

nes fue necesario también cortar 
el acceso norte a la ciudad, dejan-
do como única entrada segura la 
entrada sur. También estuvieron 
cerrados los caminos rurales. 

El alcalde también visitó con 
su homólogo de Betxí, Alfred 
Remolar, la zona rural limítro-
fe entre ambos municipios, al 
paso del barranco de Esparcers, 
una de las áreas más afectadas 
por las lluvias. «La colaboración 
entre ambos municipios ha sido 
siempre excelente y también lo 
es ahora», señala.

Entre las incidencias registra-
das en la vía pública se encuen-
tran la caída de dos árboles y 
algunas ramas y una mujer que 
resultó herida leve en una pierna 
al caer en la calle. Además, una 
familia –dos adultos y dos meno-
res- tuvo que salir de su vivienda, 

Serralvo destaca que 
«queda claro que 
cuando se actúa con 
previsión todo sale 
mejor y se da una 
respuesta rápida»

En algunas calles o caminos, algunos cortados previamente por la Policía Local, el volumen de agua hizo que saltara a las aceras o invadiera las calzadas. FUENTE: Redes sociales y Crònica de Vila-real.



Alumnes de l’EASD de València 
creen a Vila-real peces d’art efímer 
Un centenar de joves dissenyen peces per a situar a la BUC, el Convent i el jardí annex

La Biblioteca Universitària del Coneixement ha estat el punt de treball dels joves i el professorat del centre valencià.

P r o p  d ’ u n  c e n t e n a r 
d’alumnes de l’Escola 
d’Art i Superior de Dis-
seny de València (EASD), 

acompanyats pels seus profes-
sors, han participat a Vila-real en 
unes jornades de treball per a la 
creació de mobiliari urbà efímer 
que, mes de desembre, després 
del seu disseny i materialització, 
instal·laran en diferents espais de 
la ciutat. L’alcalde, José Benlloch, 
ha acompanyat els estudiants en 
la presentació de les seues pro-
postes, que han estat elaborant 
durant dos dies en xicotets grups 
de treball. El projecte s’inclou en 
el conveni de col·laboració signat 
recentment entre l’Ajuntament i 
l’EASD.

«Quan ens vam plantejar 
aquest acord, ho vam fer pensant 
en dues qüestions: d’una banda, 
els alumnes de l’Escola, els futurs 
noms del disseny a la Comunitat 
Valenciana, posen el seu talent 
i el seu entusiasme al servei de 
millorar la nostra ciutat, al ma-
teix temps que l’Ajuntament pot 
col·laborar d’una forma directa 
en la formació d’aquestes joves 
promeses», indica el primer edil. 
«Aquestes dues premisses formen 
part del nostre model de ciutat, 
com a Ciutat Educadora i Ciutat 
de la Ciència i la Innovació. Per 
això, aquest acord ens sembla 
tan interessant, i el resultat que 
hem vist fins al moment demos-
tra que no estàvem equivocats», 
valora Benlloch. En aquesta lí-
nia, l’alcalde ha destacat la crea-
tivitat dels alumnes i el talent 
demostrat en la plasmació dels 
seus treballs.

Els estudiants i professors de 
l’EASD han passat dos dies a 
la localitat i han visitat els tres 

espais on, previsiblement, se si-
tuaran les seues creacions: la 
mateixa Biblioteca Universitària 
del Coneixement; el Convent, es-
pai d’art, i el jardí de les Domini-
ques, entre tots dos edificis. Des-
prés d’assistir a una conferència 
sobre disseny paramètric, els 
alumnes s’han organitzat en 
grups de treball de quatre perso-
nes, en els quals, durant els dos 
dies d’ativitat han anat prepa-
rant les seues idees i maquetes. 

Una vegada acabats els esbos-
sos, els han defensat aquesta 
mateixa vesprada amb una pre-
sentació de 3 minuts cadascú, i 
han seleccionat cadascun dels 
grups un màxim de tres propos-
tes d’entre totes les presentades 

(unes 25). Amb aquestes idees, els 
estudiants treballaran en l’EASD 
de València durant les pròximes 
setmanes i crearan peces d’art 
efímer que embelliran els tres 
punts seleccionats de la ciutat.

El setembre passat es va signar 
l’acord, dotat amb 12.500 euros, 
entre el consistori i aquest cen-
tre formatiu. Amb tot, no és la 
primera vegada que els alumnes 
de l’Escola d’Art i Superior de 
Disseny de València treballen so-
bre escenaris urbans de Vila-real. 
En el curs 2016-2017, l’alumnat 
del centre va idear diferents ele-
ments de mobiliari urbà efímer 
per al seu ús a l’entorn de la nova 
plaça del Mercat que es van plas-
mar en una mostra.

Els estudiants i professors han visitat els espais on podran ubicar-se les peces.

L’Escola de Tradicions obri 
un nou curs per a preservar 
la cultura popular

L’Escola de Tradicions Locals, 
impulsada per la Regidoria de 
Tradicions, en col·laboració 
amb una desena d’associacions 
i agrupacions de la ciutat, obri 
un nou curs amb l’objectiu de 
seguir ajudant a «mantenir les 
tradicions, el patrimoni imma-
terial i la cultura popular de la 
ciutat», en paraules del regidor 
de Tradicions, Santi Cortells. 

«Un any més,  tornem a 
comptar amb la participació 
de diverses entitats, que ens 
ajuden a difondre, d’una ma-
nera didàctica, les nostres tra-

dicions, allò que forma part del 
nostre bagatge cultural com a 
poble i que resulta imprescin-
dible mantenir», explica el res-
ponsable de l’àrea. «Des de la 
Regidoria de Tradicions estem 
oberts a sumar altres modali-
tats perquè no es perden i, per 
tant, escoltarem propostes i su-
ggeriments», agrega. 

Per a sol·licitar informació 
i inscriure’s, es pot enviar un 
correu electrònic a tradicions@
vila-real.es; telefonar al 964 
547 017, en horari de matí o 
adreçar-se a les associacions.

Cortells amb Josep Salmerón i Juanjo Peláez en la presentació del projecte.

La caravana i les activitats es van desenvolupar a la plaça de la Panderola.

Més de 1.000 escolars 
aprenen educació viària

Fundació Mapfre, en col·laboració 
amb l’Ajuntament, ha instal·lat 
la seua caravana d’educació 
viària, una iniciativa educativa 
que va arribar a més de 1.000 es-
colars. Experts en la matèria van 
transmetre a xiquets d’entre 8 
i 12 anys la importància d’usar 
cadiretes infantils, posar-se el 
cinturó, utilitzar el casc ciclista 
i establir contacte visual amb els 
conductors quan creuen com a 
vianants, comportaments clau 
per a adaptar-se als nous models 
de mobilitat en l’àmbit urbà, i no 
patir un accident de trànsit.

A més, es va treballar amb 
els joves des de l’experiència, 
amb karts al circuit d’educació 
viària perquè conegueren les 
normes i evitaren els riscos. 
Aquesta activitat va ser comple-
mentària a les que s’ofereixen 
des de la Policia Local.

La regidora de Seguretat 
Ciutadana, Silvia Gómez; 
l’inspector de la Policia Local, 
José Luis de Llago, i el director 
territorial de la Fundació Ma-
pfre, Luis Carlos Tortajada, i el 
director d’oficina de Vila-real, 
Ricardo Barrera
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Convivencia en las aulas cumple 
15 años ayudando a los jóvenes
El programa busca inculcar valores como la tolerancia o la empatía y evitar el acoso

Pérez y Gallardo detallaron las acciones previstas para el curso 2018/2019.

L a campaña Convivencia 
en las aulas, que desarro-
llan los departamentos de 
Educación y Policía Local 

entre estudiantes de secundaria 
de los centros docentes de Vila-
real, ha iniciado su decimoquin-
ta edición, que a lo largo de todo 
el curso 2018-2019 le llevará a to-
das las aulas del primer y tercer 
curso de la ESO. «Se trata de un 
programa totalmente consolida-
do en el calendario escolar y en 
el de la propia Policía y para no-
sotros es muy importante, ya que 
queremos inculcar valores como 
la tolerancia, la solidaridad, la 
empatía, la compasión, la res-
ponsabilidad y la lealtad a nues-
tros adolescentes», explica el edil 
de Educación, Eduardo Pérez. 

En este sentido, Pérez asegu-
ra que «se trata de evitar y tra-
tar problemas que surgen en la 
vida cotidiana, pero que con las 
nuevas tecnologías adquieren un 
nivel distinto y pasan del ámbito 
escolar al exterior de las aulas». 
«Por este motivo, la ayuda de la 
Policía Local para enseñarles 
a superar los conflictos entre 
iguales, resulta fundamenta. Los 
alumnos los reciben con mucho 
entusiasmo», agrega. 

Por su parte, la inspectora de la 
Policía Local, Rosa Ana Gallardo, 
indica que «gracias a este proyec-
to nació la mediación policial, 
que tantos éxitos nos ha dado». 
Entre los talleres cuenta con un 
importante protagonismo el es-
pacio que se le dedica al bullying. 
«Queremos que aprendan a detec-
tarlo, porque el acoso no son sólo 
golpes, sino insultos, ninguneo y 
hacer sentir mal a otra persona», 
apunta Gallardo. Además, se ha-
ce una reflexión sobre las herra-
mientas que se utilizan para ges-
tionar los conflictos y llegar a un 

clima de paz y se utilizan pelícu-
las, asambleas de clase y dinámi-
cas de grupo para que aprendan 
a convivir mejor.

«Los alumnos también cuentan 
con una exhibición de la Unidad 
Canina (UCAN), que les informa 
sobre cómo trabaja y les advier-
te sobre el peligro de dejarse in-
fluenciar por otros para llevar 
sustancias o tener conductas in-
adecuadas», expresa la inspecto-
ra. Gallardo destaca el papel de 

los llamados espectadores, ani-
mándoles a recurrir a los padres, 
a los docentes, e incluso a la Po-
licía Local en caso de observar al-
guna situación de peligro. 

Por otro lado, también se tra-
baja con los padres de los centros 
que así lo solicitan en reuniones. 
Este año la intervención llevará 
el título Hijos online y padres y 
madres offline, que versará sobre 
el papel positivo y negativo de 
internet y la necesidad de «estar 
pendientes de lo que hacen nues-
tros hijos en las redes sociales». 

La novela de Andrea Sayago, 
Zach Wood, que narra la expe-
riencia de la autora con el bu-
llying para crear empatía con la 
víctima llegará hasta los alum-
nos de primero de la ESO, que 
deberán leerla, hacer un comen-
tario de texto y participarán en 
el concurso anual.

El uso de las nuevas 
tecnologías ha hecho 
que problemas en las 
aulas traspasen las 
fronteras escolares

U

Bésame 2.0 llega a los IES 
para sensibilizar y prevenir 
la violencia de género
La Concejalía de Igualdad ha 
comenzado una nueva edición 
de la campaña Bésame 2.0, que 
imparte en los institutos para 
sensibilizar y prevenir los casos 
de violencia machista entre los 
jóvenes. La concejala del área, 
Rosario Royo, ha presentado 
junto a la técnica de Igualdad, 
Ana Esteve, y la directora artís-
tica del evento, Pepa Cases, esta 
actividad, que forma parte de 
la política de la Concejalía, que 
pasa por impulsar la visibilidad 
y empoderamiento de las muje-
res, ofrecer atención primaria 
a las víctimas y fomentar las 
campañas de sensibilización y 
prevención, especialmente en 
las nuevas generaciones. 

«La educación es fundamen-
tal para conseguir un verdade-
ro cambio en la sociedad», in-
dica Royo, quien añade que la 
Fundación Isonomia de la UJI 
se encarga de los talleres para 
alumnos de primaria, mientras 
que Bésame 2.0 está «pensada y 
creada específicamente para los 
estudiantes de secundaria y ba-
chillerato». El taller arrancó ha-

ce seis años, incluyendo danza 
y teatro como herramienta pe-
dagógica para acercarse al pú-
blico más fácilmente. «Se trata 
de dar a conocer a los jóvenes 
en qué consisten las relaciones 
de maltrato, especialmente psi-
cológico, ya que el físico lo co-
nocen más», detalla la técnica. 

«Llevamos 17 años haciendo 
estas campañas y se han ido in-
troduciendo nuevas metodolo-
gías para concienciar. Creemos 
que el teatro ayuda a remover 
la conciencia y los sentimientos 
de los adolescentes, ya que así 
lo demuestran en cada taller», 
indica Esteve que recuerda que 
«antes los cursos eran sólo para 
bachillerato, pero tuvieron que 
hacerse extensivos a edades 
más tempranas, ya que se ha 
constatado que los jóvenes cada 
vez se inician antes en las rela-
ciones sentimentales y los cen-
tros también lo demandaban, 
incluso para que los propios 
docentes aprendieran técnicas 
en este ámbito».

Los talleres cuentan con las 
interpretaciones de Pepa Cases.

Las representaciones ya han arrancado en los centros educativos.

Un centenar de docentes participan en el 
seminario de formación en igualdad
La Casa dels Mundina ha acogi-
do el seminario de formación 
en igualdad: La coeducació a 
l’escola: diagnostiquem el pati 
escolar, organizado por la Con-
cejalía de Igualdad. Un centenar 
de maestros y maestras de varios 
centros educativos de Vila-real 
han participado en la jornada. 

La encargada de impartir la 
sesión ha sido Sandra Molines, 
quien ha hecho un análisis en el 
que compara la escuela mixta y 
los procesos de socialización con 
la alternativa del modelo de es-
cuela coeducativa. La concejala 
del área, Rosario Royo, explica 
que, «desde esta perspectiva, ha 
propuesto fórmulas para hacer 

una lectura del patio escolar co-
mo un espacio de socialización, 
analizando el destino de su uso, 
la distribución de la población 
escolar, por edades y por sexos, 
entre otros aspectos». 

«La experta ha demostrado 
que, viendo qué hacen niños y 
niñas en las diferentes partes del 
patio, en qué momentos y cómo, 
se puede hacer un buen diagnós-
tico de su uso para poder plan-
tear una alternativa desde una 
perspectiva de género», señala. 
«De ese modo, se puede convertir 
en un espacio consciente de edu-
cación que libere a niños y niñas 
de los estereotipos de género», 
concluye la edil de Igualdad.

El análisis realizado por la po-
nente incluyó unas encuestas 
que realizaron tanto el profe-
sorado como el alumnado tras 
las que, Molines, indicó que los 
chicos --independientemente del 
curso-- coinciden en señalar que 
prefieren el fútbol y jugar con 
personas de su mismo sexo. Las 
preferencias de las chicas son 
más dispares y aparecen cuestio-
nes como el diálogo, la escucha o 
la compañía. Para ambos sexos, 
los principales problemas en el 
momento del patio vienen dados 
por el fútbol y las pelotas. El pro-
fesorado, apunta, está afectado 
por este sexismo aunque tienen 
mucha sensibilidad con el tema.

Efecte Vila-real clausura 
los cursos para personas 
con diversidad funcional
La Fundació Caixa Rural, a tra-
vés del Centre de Negocis Efec-
te Vila-real, y en colaboración 
con la Regidoria d’Economia 
ha clausurado el curso de crea-
ción y gestión de microempre-
sas con personas con diversidad 
funcional. 

Para conseguir el certificado 
de profesionalidad del SERVEF 
se ha dotado a los participan-
tes de conocimientos y herra-
mientas necesarias a la hora 
de ocupar un puesto de traba-
jo. Los alumnos han estudiado 
aspectos relacionados con la 

Emprendeduría, la Gestión Ad-
ministrativa, el Marketing y la 
Comunicación y la Prevención 
de Riesgos Laborales.

El presidente de Caixa Rural, 
Enric Portalés, ha entregado 
los diplomas a los alumnos que 
han realizado el curso. Portalés 
ha indicado que «desde Efecte 
Vila-real y Fundació Caixa Ru-
ral se está haciendo una fuerte 
apuesta por la inserción socio-
laboral de las personas con ca-
pacidades diversas a través de 
cursos como éste, que volverá 
a impartirse en breve».
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L’SME inicia la campanya amb nous 
serveis i adequació d’instal·lacions
Serralvo destaca que, tot i començar amb retard, s’ha treballat per a oferir totes les activitats

El nou gimnàs del Centre de Tecnificació està ubicat a la planta baixa i disposa de 25 posicions de treball simultànies.

La campanya esportiva 2018-
2019 del Servei Municipal 
d’Esports (SME) ha arrancat, 
en plena posada a punt de 

la piscina coberta i amb la incor-
poració de nous serveis per als so-
cis i usuaris. El regidor d’Esports, 
Javier Serralvo, ha explicat que 
«malgrat començar una setmana 
després del que estava previst a 
causa d’alguns problemes que els 
veïns han de conéixer per a evitar 
els enganys partidistes, els cursos 
i activitats estan en marxa i tre-
ballem perquè en breu puga estar 
tota la campanya al 100%».

En aquest sentit, Serralvo ha 
indicat que el principal escull ve 
derivat de la nova situació en la 
qual es troben les administracio-

ns públiques, arran d’entrar en 
vigor la nova Llei de contractes. i 
ha assegurat que «no s’ha produït 
cap retallada, de fet, hem seguit 
introduint millores i fent el que 
cada any intentem fer: que hi ha-
ja més varietat i oferta per a ser 
un servei pioner».

El curs, que hauria d’haver 
arrancat el 24 de setembre va co-
mençar l’1 d’octubre, amb l’avís 
previ a les persones usuàries i ins-
crites a les activitats que, tal com 
assenyala el responsable de l’SME, 
José Ramón Cantavella, «han si-
gut molt comprensives».

Així mateix, a la burocràcia 
per a contractar algunes activi-
tats s’han sumat els tràmits per 
a la realització de millores en es-

pais esportius, que han retardat 
l’inici d’aquests treballs. «Per si 
no fora poc, el gimnàs de la pisci-
na Yurema Requena va patir una 
inundació i el parquet requereix 
una renovació integral», explica 
Serralvo, que afig que «la infraes-
tructura s’està adaptant perquè 
no torne a ocórrer». 

Així, a les 400 hores de classe 
setmanals que s’ofereixen en di-
versos espais, se suma, com a no-
vetat, la creació d’un xicotet gim-
nàs a la piscina del Centre de Tec-
nificació Esportiva (CTE). A més, 
es crearà un grup específic per al 
manteniment i cura del benestar 
físic de les persones derivades per 
l’Associació Espanyola contra el 
Càncer (AECC).

Sanitat engega mesures 
de reforç per a combatre 
la presència de mosquits

La regidora de Sanitat, Silvia 
Gómez, va reunir el personal 
tècnic del departament i res-
ponsables de Serveis Públics, 
Policia Local i l’empresa adju-
dicatària dels tractaments con-
tra plagues per a avaluar les ac-
cions desenvolupades davant el 
repunt de focus de mosquits i 
estudiar noves accions previs-
tes per al futur. L’empresa ha 
actuat de manera sistemàtica 
en embornals i aigua estanca-
da, amb revisions intensives a 
l’entorn de l’Hospital de la Pla-
na i la Ciutat Esportiva Pamesa 
i en els punts on s’ha rebut avís 
per part dels veïns.

«Les pluges de l’estiu, sobre-
tot a finals, i un inici de tardor 
particularment calorós han mo-
tivat un repunt d’activitat dels 
mosquits en tota la comarca. 
Lamentablement, seguim espe-
rant que la Diputació Provincial 
assumisca la seua responsabili-
tat en aquesta nova crisi, que no 
és exclusiva de Vila-real, i coor-
dine les accions en els diferents 
municipis afectats perquè les 
poblacions de mosquits no es 
desplacen d’una població a una 
altra, i afecten la salut pública 
de les nostres ciutats», lamen-

ta Gómez. «No ens hem que-
dat a l’espera; no hem deixat 
d’actuar amb protocols fixos i 
extraordinaris quan rebem un 
avís», afig. 

Amb tot, Gómez insisteix que 
«treballem en noves accions de 
futur que ens ajuden a preve-
nir i controlar les plagues».

ACTUACIÓ PER LA GOTA FREDA
Després de l’episodi de fortes 
pluges del mes passat sumades 
al posterior increment de les 
temperatures, Sanitat va apli-
car altres tractaments especials 
per a evitar l’activitat de mos-
quits en diferents punts del 
terme municipal on, habitual-
ment, s’han constatat més pro-
blemes. Gómez va acompanyar 
al personal tècnic de l’empresa 
adjudicatària del contracte en 
el control i tractament de la zo-
na del Molí Nou.

«S’està actuant de manera 
contínua en punts conflictius 
de tota la ciutat, però és impor-
tant que els veïns i veïnes sà-
pien que poden contactar amb 
la Regidoria davant qualsevol 
problema d’aquest tipusque 
detecten », va dir la regidora 
de Sanitat.

Gómez va visitar, després de la gota freda, la zona del Molí Nou.

Gómez va reunir el personal responsable de la lluita contra els insectes.

La Unbroken Race mesura les forces de 
600 atletes en la tercera edició al Termet
El paratge del Termet va tornar a 
convertir-se en un autèntic camp 
d’obstacles amb motiu de la Un-
broken Race. La competició va 
superar-se amb la inscripció de 
600 corredors de tot el territori 
nacional. La competició, pun-
tuable per a diversos campio-
nats, tenia un recorregut de huit 
quilòmetres amb 30 obstacles. 
Una convocatòria que va rebre 
el 2017 el reconeixement com a 
millor carrera de la Comunitat 
i tercera d’Espanya. Per part de 
l’organització, Óscar Blázquez va 
destacar que «després de dues edi-
cions, hem decidit incorporar al-
guns canvis, amb nous obstacles 
que estrenem ací a Vila-real». Els participants van haver de superar 30 obstacles en uns huit quilòmetres.

Ciutat de la Salut i l’Esport



La CEM adjudica la construcción 
de la pista básica de atletismo
La instalación del pavimento y equipamiento deportivo costará cerca de 150.000 euros

La pista tendrá unos 100 metros de largo y servirá tanto para carreras cortas, vallas, salto de altura, longitud y pértiga.

L a pista básica de atletismo 
de la Ciudad Deportiva Mu-
nicipal (CEM) iniciará su 
construcción en las próxi-

mas semanas, tras formalizarse 
la adjudicación de los trabajos, 
que completarán las dotaciones 
de la CEM, donde, hace apenas 
unas semanas, se ha puesto en 
funcionamiento también el ser-
vicio de cafetería. «Esta esperada 
dotación deportiva, que cuenta 
con el apoyo de la Diputación de 
Castellón, supone avanzar un pa-
so más en el equipamiento de la 
Ciudad Deportiva Municipal, que 
pusimos en marcha hace apenas 
dos años como una de las infra-
estructuras principales de nues-
tra marca Ciudad de la Salud y 
del Deporte», valora el concejal 
Javier Serralvo. 

El presupuesto de la instala-
ción del pavimento y equipa-
miento deportivo es de 150.000 
euros. La pista básica tendrá 
unos 100 metros de largo y ser-
virá tanto para carreras cortas, 
vallas, salto de altura, longitud 
y pértiga; equipamiento que la 
adjudicataria, Obras y Pavimen-
tos Especiales, se compromete a 
incrementar en su oferta. 

Más dEtaLLEs
La zona de atletismo de la CEM se 
acondicionará con 1.800 metros 
cuadrados de suelo deportivo es-
pecializado y dotaciones como 
cajetín pértiga, tablas de batida 
de salto, colchonetas de salto de 
pértiga y altura o listones, entre 

otros. El pliego de prescripciones 
técnicas del contrato establece 
un periodo de ejecución de los 
trabajos de 60 días. 

“La ejecución de esta pista bá-
sica de entrenamiento da res-
puesta a los usuarios del Club de 
Atletismo, a los que queremos 
agradecer de manera particular 
la paciencia que han tenido has-
ta ver cumplida esta reivindica-
ción”, señala Serralvo. “Pero no 
sólo eso; con esta adjudicación, 
seguimos mejorando la Ciudad 
Deportiva Municipal, utilizada 
en la actualidad por multitud 

de clubes y deportistas locales, 
y proyectando nuestra marca de 
Ciudad del Deporte y la Salud, 
además de mejorar las dotacio-
nes y servicios del barrio”, con-
cluye el concejal de Deportes y 
Salud.

A principios de año ya se aco-
metieron una serie de mejoras, 
en parte, tras recabar la opinión 
de los usuarios. Entre otras, se 
repararon los cristales que recu-
bren gran parte de los vestuarios, 
se instalaron redes parabalones o 
mallas de protección en los late-
rales de los campos de fútbol.

multitudinaria marcha 
solidaria organizada por la 
aecc de la localidad

U El mes de octubre fue intenso para 
la AECC de Vila-real. Centenares de 
personas participaron en la VI Marcha 
Solidaria. Además se commemoró el Día 
Mundial contra el Cáncer de Mama.

la vi carrera de la 
purísima recauda fondos 
para joventut antoniana

U Un año más, la congregación de Hijas 
de María Inmaculada convocó la 
carrera solidaria, este año a beneficio 
de Joventut Antoniana. Centenares de 
personas no faltaron a la cita.

dos equipos de jaén 
vencen en la liga nacional 
Bujarkay de Bolo andaluz

U La pista de bolos serranos acogió la Liga 
Nacional Bujarkay de bolo andaluz. El CD 
Cazorla y el CD Sierra de las Villas , ambos 
de Jaén, vencieron en competición 
masculina y femenina, respectivamente.

serralvo y el técnico del sME, José Ramón Cantavella, en una visita al CEM.
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La Fira Destaca encara la tercera edició 
del 14 al 16 de novembre amb novetats
Els materials avançats, la indústria, l’agricultura i la salut i l’esport centren la tercera edició d’aquest esdeveniment científic i tecnològic

L a primera fira de trans-
ferència de coneixement 
científic i tecnològic de 
la Comunitat Valenciana, 

Destaca, que a més s’ha conver-
tit en tot un referent a Espanya, 
torna els dies 14, 15 i 16 de no-
vembre per a celebrar la seua 
tercera edició amb un nou en-
focament basat en els materials 
avançats; la indústria, energia i 
economia circular; l’agricultura 
i alimentació i els reptes i per a 
la millora de la competitivitat, 
i la salut i l’esport com a eixos. 
Així mateix, l’esdeveniment, que 
se celebra de manera biennal al 
Centre de Congressos, Fires i Tro-
bades, apostarà per un dels pilars 
bàsics que forma part del seu 
ADN, com és la divulgació, amb 
l’objectiu d’acostar la ciència als 
més joves.

L’alcalde, José Benlloch, i el di-
rector de la Càtedra d’Innovació 
Ceràmica Ciutat de Vila-real, de 
la Universitat Jaume I (UJI), Juan 
Carda, han presentat aquesta no-
va edició. El primer edil ha des-
tacat que l’aposta per aquest es-
deveniment és sinònim de «sem-
brar» per a «adaptar-nos al futur 
en millors condicions». Així, ha 
recordat que l’impuls d’un canvi 
de model econòmic va començar 
en 2011, un any abans que Vila-
real rebera el títol de Ciutat de la 
Ciència i la Innovació, que va su-
posar l’inici d’una sèrie de canvis 
i reconeixements que van impli-
car també l’arribada de la Seu de 
la Plana de l’UJI o l’entrada a la 
Xarxa Valenciana de Ciutats per 
la Innovació, que actualment 
presideix la ciutat. 

«Sempre hem tingut clar que el 
treball havia de ser conjunt entre 
l’Administració pública, la socie-
tat civil i el sector del coneixe-
ment, com les universitats, i així 
hem treballat tot aquest temps 
des dels tres àmbits per a posar 
en valor tot el talent i el poten-
cial que té la ciutat, i que es ca-
nalitza i es mostra al món des del 
2014 gràcies al naixement de la 
fira Destaca», apunta Benlloch. 

L’èxit de la primera edició i la 
consolidació de la segona troba-
da, en 2016, amb més de 12.000 
persones, és un altre dels punts 
que tant Benlloch com Carda 
han destacat de l’esdeveniment, 
assegurant que esperen superar 
la participació en 2018.

Entre la trentena d’expositors 
d’empreses, ajuntaments i enti-
tats, es troben PortCastelló, Aero-
cas, Globalism Escal, la Cambra 
de Comerç, ATC, FUE i diferents 

instituts de recerca.
Així mateix, cal destacar que, 

en l’àmbit de la divulgació, un 
dels punts forts de la fira, ja hi ha 
confirmats més de 800 xiquets 
de diferents centres educatius 
de Vila-real i de la província, que 
tindran activitats demostratives 
sobre robòtica, realitat virtual, 
impressió 3D, làser o laboratori 
de química. «Tenim la constància 
que gràcies a aquestes activitats 
hi ha un major interès per part 
dels joves a formar-se en l’àmbit 
científic, una qüestió molt im- Benlloch i Carda durant la presentació de la tercera edició de Destaca.

portant per al nostre futur», 
apunta Benlloch. 

D’altra banda, Destaca incor-
porarà en aquesta tercera edició 
l’àrea d’Open Innovation (inno-
vació col·laborativa), en el marc 
de Focus Pime i Emprenedoria, 
amb la participació de Becsa, Ca-
jamar i Zschimmer&Schwarz, fo-
mentant l’intercanvi de coneixe-
ment entre empreses i investiga-
dors externs. Una altra novetat és 
la participació de start-ups, amb 
un àrea pròpia en la fira i una 
desena d’estands.

L’esdeveniment, el primer autonòmic de transferència tecnológica i científica se celebra de manera biennal al Centre de Congressos, Fires i Trobades.

El director de la Càtedra d’Innovació Ceràmica Ciutat de Vila-real, Juan B. Carda, i l’empresària Marta Raspall van presidir el comitè organitzador de la Fira.
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Vila-real refuerza su posición en el 
sistema de innovación autonómico
Benlloch participa en el Focus Pyme junto a la firma local Vampirako Studio

Desde la empresa presentaron el videojuego Villarreal CF Soccer Hunters que promueve la educación en valores positivos.

E l alcalde, José Benlloch, ha 
participado en la jornada 
organizada por la Xarxa 
Valenciana en el marco de 

Focus Pyme, celebrada en Gan-
día, con el objetivo de dar visibili-
dad a la red Innpulso y poner en 
valor el compromiso de los mu-
nicipios con la innovación, tanto 
a través de las administraciones 
locales como desde el propio teji-
do empresarial. Para ello, los mu-
nicipios miembro de la red han 
presentado sus propios proyectos 
y empresas, en un formato simi-
lar al del Encuentro de Alcaldes 
y Alcaldesas con la Innovación 
que organiza anualmente la Red 
Innpulso. 

En representación de Vila-real, 
además de Benlloch, ha partici-
pado la empresa Vampirako Stu-
dio, ganadora de la última edi-
ción de los Premios Globalis. En 
su intervención, la empresa crea-
da en 2016, ha presentado su pro-
yecto de videojuego Villarreal CF 

Soccer Hunters, que promueve la 
educación en valores positivos, 
como el esfuerzo, la nutrición o 
el juego limpio, en torno al fút-
bol y al Villarreal CF. El proyecto 
destaca también por su compo-
nente social, colaborando con la 
Asociación Conquistando Esca-
lones en el objetivo de recaudar 
fondos para encontrar la cura a 
la distrofia muscular de cintura 
LGMD 1F. El gen, que al mutar-
se produce esta enfermedad, es a 
su vez el responsable del conta-
gio del VIH, por eso las personas 
que tienen esta enfermedad son 
inmunes a este virus.

«En jornadas como esta, pode-
mos ver los frutos del esfuerzo de 
estos últimos siete años, porque, 
más allá de lograr el distintivo 
Ciudad del Ciencia y la Innova-
ción, lo importante es lo que esta 
marca reporta para la consolida-
ción de un ecosistema innovador 
en el que las empresas jóvenes, 
emprendedoras y de base tec-

nológica, pueden desarrollar su 
talento. De esta manera, cami-
namos junto al tejido socioeco-
nómico local hacia el cambio de 
modelo productivo, basado en el 
conocimiento y en la innovación, 
que nos garantiza un futuro de 
oportunidades», indica el alcal-
de. «Hemos vuelto a demostrar 
el potencial de Vila-real en el ám-
bito de la innovación, donde he-
mos logrado un nombre propio 
gracias a proyectos como el que 
representa Vampirako», conclu-
ye Benlloch.

El Foco Pyme está consolidado 
como el mayor encuentro em-
prendedor al ámbito autonómi-
co y es un foro empresarial de 
referencia en tendencias empre-
sariales y tecnológicas. Para esta 
edición se ofreció una programa-
ción, de carácter gratuito, que 
dio respuesta a los intereses y ne-
cesidades de pymes y emprende-
dores sobre el turismo inteligen-
te y la calidad de vida.

Benlloch participa en Elche 
en el Consejo Valenciano de 
la Innovación de la AVI

El alcalde y presidente de la 
Xarxa Valenciana de Ciutats per 
la Innovació, José Benlloch, ha 
participado, en representación 
de los municipios valencianos 
de vocación innovadora, en la 
reunión del Consejo Valencia-
no de la Innovación, celebrada 
en Elche. La jornada ha servido 
para aprobar el anteproyecto de 
presupuestos de la Agencia Va-
lenciana de la Innovación (AVI) 
y dar cuenta de los diferentes 
programas de apoyo al sistema 
de la innovación valenciano, a 
través de convenios y subven-
ciones a entidades.

«Vila-real es una pieza im-
portante en este sistema inno-
vador, ya desde 2011, cuando 
entramos a formar parte de la 
Red Innpulso como Ciudad de 
la Ciencia y la Innovación, mar-
ca que renovamos en 2015. Más 
recientemente, con la constitu-
ción de la Xarxa Valenciana de 
Ciutats per la Innovació, desde 
la que podemos influir en la 
configuración de las políticas 
de impulso a la innovación que 
la Generalitat Valenciana, por 
primera vez, está poniendo en 
marcha a través de la AVI y del 
Consejo que hemos celebrado», 
señala Benlloch.

El conseller de Hacienda y 
Modelo Económico, Vicent So-
ler, ha calificado a la Agència 
Valenciana como «uno de los 
pilares fundamentales en la 
estrategia del Consell para la 
transformación del modelo 
productivo» y ha destacado el 
respaldo que ha obtenido su 
convocatoria de ayudas, con 
más de 200 solicitudes en su 
primera edición. 

Soler inauguró la segunda 
reunión del Consejo y apuntó 
que «la transferencia del cono-
cimiento científico a los secto-
res productivos resulta decisi-
va para garantizar el futuro de 
nuestras empresas; sobre todo 
ante la aparición de nuevas tec-
nologías, con un carácter más 
disruptivo que en las últimas 
revoluciones tecnológicas».

También se dio cuenta ante 
el pleno de los 14 convenios 
previstos en las cuentas de la 
AVI para este año. Ocho se co-
rresponden con Unidades Cien-
tíficas de Innovación Empresa-
rial (UCIE), que la AVI financia-
rá en centros de investigación 
reconocidos por su excelencia 
científica para potenciar la in-
vestigación aplicada a las acti-
vidades productivas.

Benlloch representó a los municipios innovadores en esta cita.

La jornada también sirvió para avanzar en los presupuestos de la AVI.

Benlloch felicita a 
Zschimmer & schwarZ españa 
por su 20º aniversario

U El alcalde, José Benlloch, ha participado 
en la celebración del 20º aniversario 
de la empresa con sede en Vila-real 
Zschimmer & Schwarz España, que ha 
contado también con la presidenta de 

CRÒNICA

la Cámara de Comercio de Castellón, 
Dolores Guillamón, los responsables de la 
empresa, Pedro Hernández y Carlos Vivas, 
y el director general del grupo alemán, 
con presencia mundial, Martin Haberl.
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La Ruta de la Tapa  canvia 
de data en la 13a edició
El regidor de Turisme, Diego A. 
Vila, ha reunit els restauradors lo-
cals, amb l’objectiu de començar 
a dissenyar la propera edició de 
la Ruta de la Tapa, que arriba a 
la tretzena edició, amb un canvi 
destacable en la data de celebra-
ció, a petició dels hostalers.

Consolidada com a esdeveni-
ment de referència en el sector 
gastronòmic local i provincial 
-que la va reconéixer el 2016 
amb el Premi Davantal de Sabors 
Castelló- la Ruta de la Tapa tin-
drà lloc del 21 de febrer al 17 de 
març, dates escollides de manera 
unànime per tots els restauradors 
implicats. El canvi --ja que la Ruta 
se celebrava habitualment entre 

abril i maig-- es deu al fet que a 
partir de l’inici de març i fins 
a finals d’abril tenen lloc festes 
importants en ciutats veïnes, 
com la Magdalena (Castelló), 
les Falles o la Setmana Santa, 
que a Vila-real té un important 
protagonisme i solemnitat.

«Les inscripcions estan ober-
tes fins al 30 de novembre i el 
5 i 6 de febrer tindrà lloc la vo-
tació del Jurat professional», 
explica el regidor de Turisme, 
que assegura que «es man-
té l’aportació solidària de 50 
euros per part de cada parti-
cipant que s’inscriga, tot i que 
encara no podem revelar a qui-
na associació es destinarà».

Benlloch defensa la vigència dels 
bous al carrer en un acte a València
L’alcalde participa en una jornada organitzada per la Fundació del Bou de Lídia

El primer edil amb el torero Cayetano Rivera en la convocatòria a València.

L’alcalde, José Benlloch, ha 
estat un dels ferms defen-
sors dels bous en una troba-
da organitzada a València 

per la Fundació del Bou de Lídia, 
entitat presidida pel ramader Vic-
torino Martín. La representació 
provincial en la cita la van com-
pletar Tania Baños (la Vall d’Uixó) 
i Ana Besalduch (Sant Mateu). En 
la reunió van estar presents, en-
tre d’altres, el torero Cayetano 
Rivera Ordóñez i el president de 
la Federació de Bous al Carrer, Vi-
cente Nogueroles.

Una entitat en la qual, igual 
que la festa taurina en la plaça, 
també s’inclouen els festejos de 
bous de carrer, amb un ampli 
arrelament a tota la Comunitat 
i, de manera especial, en terres 
castellonenques. Sobre aquest te-
ma, Benlloch va voler demostrar 
el seu suport explícit a aquest 
col·lectiu i va incidir en els 
avanços que, en matèria de legis-
lació dels bous per la vila, ha dut 
a terme l’executiu autonòmic 
liderat pel socialista Ximo Puig. 
«S’ha fet molt i així seguirà fent-
se per a millorar el màxim possi-
ble la normativa, per a garantir 
la major seguretat de l’aficionat 
i el mínim sofriment per al bou», 
va afegir.

impaCTE dELs fEsTEjos TauRins
L’Ateneu de València va acollir 
la presentació de l’estudi Anàlisi 
econòmica, rellevància i implan-
tació de les festes populars a la 
Comunitat Valenciana: Bous al 
carrer, realitzat en la Universitat 
de València per prestigiosos ex-
perts en la matèria. 

Un informe que xifra en 19,4 
milions d’euros el cost dels fes-
tejos taurins celebrats a Caste-
lló durant el 2017. D’aquests, 
5,7 milions van correspondre a 
la contractació de bestiar i més 
de 3 milions d’euros a infraes-
tructures. Els segueixen els 3,6 
milions desemborsats en altres 
serveis taurins com a segurs i 
serveis mèdics i veterinaris.

Els municipis castellonencs li-
deren les classificacions quant a 
nombre de bous braus: la Vall, 
90; Onda, 45; Almassora, 28; Nu-
les, 25; Vilavella i Xilxes, 20 o Vila-
real, 19. En total, en la província 
de Castelló es van realitzar 5.371 
festejos l’any passat, amb una mit-
jana de 2.014 espectadors.

L’omiC formalitza més 
de 1.000 reclamacions 
durant l’últim any

L’Oficina Municipal d’Atenció 
al Consumidor (OMIC) ha for-
malitzat 1.100 reclamacions 
des del seu trasllat, a l’octubre 
de 2017, a la Casa dels Mundi-
na, on compta amb tres advo-
cats especialitzats que orienten 
els usuaris i els ajuden a realit-
zar reclamacions i resoldre con-
flictes amb empreses. El regidor 
de Proximitat, Diego A. Vila, ha 
fet balanç d’aquest període, en 
el qual el servei, que es presta 
amb la col·laboració de la Unió 
de Consumidors, ha canviat 
d’ubicació amb l’objectiu de 
«millorar-lo i adaptar-lo a la 
realitat i les necessitats d’una 
ciutat com la nostra, de més de 
50.000 habitants», explica. 

Les gestions que realitza 
l’OMIC es basen en la forma-
lització de reclamacions i a 
assessorar i solucionar qualse-
vol tipus de dubtes sobre tran-
saccions comercials, com per 

exemple l’adquisició d’una ca-
sa o l’elaboració d’un contrac-
te de lloguer, entre d’altres. 
«Des del trasllat del servei a la 
Casa dels Mundina s’han for-
malitzat 1.100 reclamacions i 
s’han remés més de 350 recla-
macions a les juntes arbitrals 
de consum de Castelló, per a 
dirimir els conflictes de forma 
amistosa», indica l’edil. 

De les queixes presentades, 
prop del 70% acaben en resolu-
cions favorables per al consu-
midor denunciant, «tot i que 
també venen molts ciutadans 
que desitgen informació». Tele-
fonia i internet, bancs, assegu-
radores i empreses de viatges 
centren les denúncies.

El servei de l’OMIC és gratuït 
i atén els dilluns i dijous de 
9.30 a 13.30 hores i els dimarts 
de 16.00 a 19.00 hores. També 
es poden realitzar consultes a 
través del telèfon 964 547 001.

El regidor de proximitat, diego a. Vila, va donar detalls de les atencions.

paula Bonet rep la distinció al mèrit 
Cultural de la Generalitat als 9 d’octubre
Els Premis 9 d’Octubre van reco-
néixer l’artista de Vila-real Paula 
Bonet amb la Distinció al Mèrit 
Cultural que va rebre de mans 
del president autonòmic, Ximo 
Puig. El Consell va voler fer un 
«reconeixement a la seua sensibi-
litat artística per haver plasmat 
l’experiència intel·lectual i emo-
cional de les dones» i va destacar, 
especialment, el seu darrer llibre 
Roedores. Cuerpo de embarazada 
sin embrión.

L’alcalde, José Benlloch, que va 
assistir a l’acte celebrat al Palau 
de la Generalitat, va destacar la 
trajectòria, el talent i la implica-
ció de Bonet en defensa de la cul-
tura i de la igualtat. L’artista paula Bonet en el moment de recollir el guardó de mans de puig.

L’alcalde defensa la 
millora de la norma per 
a garantir la seguretat 
de l’aficionat i el mínim 
sofriment per al bou

U
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Una quincena de locales 
participan en las novenas 
jornadas de olla de la Plana

Una quincena de restaurantes 
participan en la novena edición 
de las Jornadas gastronómicas 
Mengem a Vila-real… olla de la 
Plana, que se celebran del 1 al 
30 de noviembre y que organi-
zan la Concejalía de Economía 
y la Asociación Gastronómica 
de Vila-real. 

El concejal de Economía, 
Xavier Ochando, acompañado 
por el presidente de la entidad, 
Ximo Abril, y por los represen-
tantes de la asociación Andrea 
Carballo, Karmen Risueño y 
David Fernández, presentaron 
la nueva edición, en la que los 
comensales pueden elegir en-
tre más de 50 entrantes, pri-
meros y segundos platos, «con 
una gran cantidad de propues-
tas donde la Olla de la Plana se-
rá la gran protagonista, gracias 
a creaciones y propuestas culi-
narias que aunarán tradición e 
innovación. De hecho, este año, 
por primera vez, tendemos una 
olla vegana».

Un año más, los comensales 

podrán votar en los restau-
rants cuáles son los menús que 
más les han gustado y valorar 
las jornadas para obtener rega-
los como comidas y cenas en 
los locales participantes. 

Ochando recordó que Men-
gem a Vila-real «no sería po-
sible sin el impulso de Pepe 
Cabanes, el Dimoni, y Pasqual 
Batalla, pieza clave en esta 
aventura culinaria que nos ha 
ayudado a recuperar esta tra-
dición y a llevar el nombre de 
Vila-real bien lejos, por lo que 
este año será el segundo que 
el concurso lleve su nombre». 
Además, se ha recordado a Ri-
cardo Usó, miembro de la Aso-
ciación Gastronómica falleci-
do recientemente.

El 7 de noviembre está pre-
vista la jornada popular de 
esta cita en la que se podrá de-
gustar la olla de la Plana -con la 
animación musical de Los tres 
del Orinoco- por sólo un euro, 
una cantidad que ayudará a la 
asociación Andrea Carballo.

Abril, Ochando, Risueño y Fernández en la presentación de las jornadas.

CRÒNICA

Entidades vecinales y religiosas 
celebran sus festividades anuales
El Pilar, Sant Miquel, la calle Salvador o Botànic Calduch han vivido días muy intensos

Almuerzo en el Pilar elaborado por los jóvenes de T’Avalem y participación municipal en los festejos de la calle Salvador.

CRÒNICA

E l del Pilar ha sido uno de 
los últimos barrios en ce-
lebrar los festejos anuales. 
A los actos habituales, des-

de los más divertidos a los más 
solemnes en honor a la patrona, 
este año se sumó  un almuerzo 
ofrecido en la sede de la entidad 
elaborado por los beneficiarios 
del programa mixto de empleo y 
formación T’Avalem, que impul-
sa la Conselleria de Economía 
Sostenible, Sectores Productivos, 
Comercio y Trabajo, dirigido a 
menores de 30 años.

También los residentes en el 
barrio de Sant Miquel salieron a 
las calles para disfrutar de unos 
días de convivencia. Entre los ac-
tos destacados, se realizó la ben-
dición de un cuadro en honor 
al santo que permanecerá en la 
iglesia del barrio, Santa Isabel. 

Tampoco faltaron los festejos 
organizados por los vecinos de 
la calle Salvador. Actos gastronó-
micos, teatro, homenaje al matri-
monio de mayor edad, ofrenda y 
procesión en honor del Santísi-
mo Salvador o una tarde de cho-
colatada y futbolín fueron algu-

nos de los actos organizados. 
También desde la asociación de 

vecinos del barrio Botànic Caldu-
ch anunciaron tres días de acti-
vidades con la tradicional xulla, 
hinchables, fiesta de la espuma, 
concursos y discomóvil. 

Pero no solo las entidades ve-
cinales disfrutaron de su festivi-
dad. También lo hicieron la Co-

fradía de la  Puríssima Sang i Ver-
ge de la Soledat y la Asociación 
de Hijas de María del Rosario que 
cerraron dos semanas de activi-
dad con el regreso de la imagen 
desde la iglesia Arciprestal a la 
sede social donde, por primera 
vez, mosén Vicent Gimeno Estor-
nell dedicó una poesía momen-
tos antes de entrar.

Uno de los actos en el barrio de Sant Miquel fue la bendición de un cuadro.

El Mes de la Sostenibilidad celebra su 14ª 
edición con talleres, campañas y charlas

Vila-real celebra el 14 del Mes 
de la Sostenibilidad. La Conce-
jalía de Agricultura, Medio Am-
biente y Cambio Climático orga-
niza esta iniciativa, que este año 
cuenta también con el apoyo 
de los participantes en el Taller 
de Empleo de agricultura y los 
miembros del proyecto T’Avalem 
Maria de Luna, con actividades 
gratuitas destinadas a concien-
ciar a todos los ciudadanos para 
conseguir una ciudad más salu-
dable.

Todos los miércoles hasta el 14 
de noviembre se realizarán talle-
res para niños en el Espai Natu-
ralment, de 16.30 a 18.30 horas. 
Además, los jueves, hasta el 15 de 

U noviembre, habrá actividades a 
cargo de los alumnos del Taller 
de Empleo en el mercado de pro-
ductores locales, que irán desde 
las plantas aromáticas hasta la 
confección de jabón, pasando 
por la plantación de tomates che-
rry en casa y el aprovechamiento 
del aloe vera.

Durante este mes de noviem-
bre está previsto, del 5 al 11,una 
campaña de recogida de aparatos 
eléctricos y electrónicos. Los días 
10 y 11 se celebrarán las Jornadas 
Gastronómicas de la Naranja. La 
plaza de la Vila será el escenario 
elegido para la realización de ta-
lleres de animación y cocina de 
cítricos para niños, una confe-

rencia sobre las propiedades de 
los cítricos, un taller de zumos 
de naranja y ruta de tapas de na-
ranja, a los que se sumarán los de 
repostería, un concurso de mer-
meladas y degustación de cocas y 
licores de naranja, entre otros.

La tradicional gala, que se cele-
brará el jueves 15 de noviembre, 
pondrá el punto y final al Mes de 
la Sostenibilidad, con un repaso 
de las actividades realizadas y la 
entrega de los premios de la sos-
tenibilidad, entre otros. El evento 
será a las 19.00 horas en la Casa 
dels Mundina y contará con un 
vino de honor elaborado por los 
alumnos del programa T’Avalem 
María de Luna. Los más pequeños tienen un espacio destacado dentro de la programación.



La Federació d’Associacions de Veïns també va estar present a la convocatòria.

La cita va comptar amb la presència d’associacions i l’organització d’activitats. Les entitats participants van poder explicar la seua tasca social als interessats.

La Fira de la Solidaritat i el Voluntariat 
convoca una quarantena d’associacions
Les ONG reivindiquen la seua tasca en aquest acte a la plaça Major i demanen la incorporació de més voluntaris 

L a plaça Major ha acollit 
la Fira de la Solidaritat i 
el Voluntariat, que en la 
seua huitena edició ha 

comptat amb una quarantena 
d’associacions amb els seus res-
pectius estands. ONG i entitats 
socials de tot tipus es van donar 
cita en l’esdeveniment .

L’alcalde, José Benlloch, va 
inaugurar aquesta cita acompa-
nyat, entre altres, del regidor de 
Cooperació i Integració, Álva-
ro Escorihuela. A més d’agrair 
i evidenciar «la important i ne-
cessària labor» que duen a terme 
aquestes associacions, Benlloch 
va insistir en l’aposta del consis-
tori que lidera per la consolida-
ció d’una xarxa social, en aliança 
amb la societat civil, «que ha por-
tat a multiplicar per més de tres 
els diners destinats a subvencio-
ns i convenis amb entitats, fins 

Durant la jornada també es 
van desenvolupar una quinzena 
de tallers, jocs i espectacles per 
a tots els públics, amb l’objectiu 
de conscienciar sobre la neces-
sitat de ser solidaris. Entre les 
propostes, hi va haver un taller 
d’animació, jocs adaptats a la 
discapacitat, un taller infantil 
de circ, així com de manualitats, 
màscares i taps. Un espectacle fa-
miliar, un bingo sonor, un mural 
de la família, un punt de salut -
amb presa de tensió i de gluco-
sa- i un altre de reciclatge van ser 
algunes de les iniciatives.

Escorihuela va afirmar que «la 
Fira compta cada any amb noves 
associacions que mostren el que 
fan al llarg de l’any per a ajudar 
altres persones que ho necessi-
ten, ací i en altres llocs del món, 
i donen un exemple molt impor-
tant, especialment als joves».

a aconseguir els quatre milions 
d’euros actuals». Així i tot, el 
màxim responsable municipal 
va lamentar les «traves burocràti-
ques» per a fer efectius els paga-
ments «d’una forma àgil, en què 
treballant».

A m b  t o t ,  r e p r e s e n t a n t s 
d’organitzacions participants 
van posar l’accent en la necessi-
tat d’augmentar el nombre de 
persones que, de manera altruis-
ta, dediquen part del seu temps a 
col·laborar-hi.

La LaN Party ViLaNet 
ceLebra La seteNa edició amb 
tres dies d’actiVitats

U

L’Espai Jove ha acollit, per seté any 
consecutiu, la LAN Party ViLANeT, 
que ha organitzat l’Associació Pint, en 
col·laboració amb les regidories de 
Joventut, Congressos i Serveis Públics. A 
partir de l’obertura oficial, els aficionats 
van gaudir de propostes com el taller 
per a crear blogs amb Java Script o la 
conferència «Estratègies digitals per 
a llançar el teu projecte o Start-up». 
També es va parlar sobre jocs en Linux, 
es va tractar la importància de protegir-
se de les amenaces del món de les 
criptodivises, sobre les criptomonedes i 
sobre els perills de la xarxa, especialment 
sobre els hackers, estafadors i falsos 
gurus, sense oblidar la privacitat. També 
es van realiitzar múltiples tornejos, 
com els d’Overwatch, Counter Strike, 
Hearthstone, League of Legend i PUBG.

exPerts i ProfessioNaLs 
deL sector ceràmic abordeN 
La PreVeNció de La LegioNeL·La

U La BUC va acollir la Jornada Prevenció 
de la Legionel· la en el Sector 
Ceràmic, organitzada per la Càtedra 
d’Innovació Ceràmica, l’Associació de 
Tècnics Ceràmics i l’empresa Biòtica.

Cita de la Societat 
Valenciana de 
Medicina Interna 
a la Plana
Vila-real ha posat en relleu la 
marca de Ciutat de Congres-
sos, Fires i Trobades amb la 
XXIX Reunió Científica de la 
Societat Valenciana de Medici-
na Interna, que ha tingut lloc 
a la sala d’actes de l’Hospital 
Universitari de la Plana. 
L’alcalde, José Benlloch, i el 
gerent del centre hospitalari, 
Miquel Rovira, han donat la 
benvinguda a l’acte.

Professionals de diferents 
hospitals valencians com el de 
Sagunt, la Ribera, la Fe, el Clí-
nic i el General, de València, 
així com del Comarcal de Vina-
ròs i del Provincial de Castelló, 
l’Hospital Mare de Déu dels 
Lliris d’Alcoi, de la Vega Baixa 
d’Oriola i del General Univer-
sitari d’Alacant, així com amb 
una especialista de l’Hospital 
Universitari de Creu a Barakal-
do (Biscaia). Entre els temes ex-
posats es troben la hipertensió 
arterial i el seu tractament en 
la pràctica clínica, les comu-
nicacions de residents i la me-
dicina interna 2.0 i recursos 
d’interés. També s’ha parlat so-
bre les malalties minoritàries 
i el seu abordatge en el dia a 
dia de l’internista i també en 
l’àmbit pediàtric, així com del 
maneig de la insuficiència car-
díaca i novetats en l’àrea.

L’alcalde ha destacat la im-
portància d’aquest tipus de 
trobades a la ciutat i, especial-
ment, en un «centre pioner 
com la Plana, els professionals 
del qual, gràcies a aquests in-
tercanvis de coneixement, po-
den ampliar la seua competèn-
cia per a seguir oferint un ser-
vei professional i referent».

Ciutat de Festivals, Congressos i Esdeveniments
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El 29 d’octubre vam començar els actes 
del 400 aniversari de la beatificació de 
Sant Pasqual. Parlar d’aquest en Vila-
real representa devoció i respecte. Fa 
uns messos vam celebrar el centenari 
del patronatge del sant en la nostra 
ciutat.

Uns actes que volen homenatgear la 
figura de Sant Pasqual, un humil pas-
tor que va ser un gran fraile francisca. 
Nascut a Torrehermosa, va pasar per 
molts pobles d’Espanya i algún euro-
peu fins que va aplegar a Vila-real fins 
els ultims diez de la seua vida.

Amb la creacio d’una comissio de 
Treball presidida per l’alcalde i coor-
dinada pels regidors socialistes Emilio 
Obiol i Diego A. Vila, esta formada pels 
grups municipals, Fundació de Sant 
Pasqual, Amics del Pouet, Junta Cen-
tral de Setmama Santa, Confraria de 
la Sang, Junta de Festes i Federacio de 
Veins.

Aquesta comissió vol que des de 
l’ajuntamemt i la societat civil es pre-
paren els actes que es duran a terme 
fins al 17 de maig de 2019.

Uns actes que han començat amb 
una missa pontifical el dia 29 presidi-
da pel cardenal Amigo. Aquest dia es 
conmemorava que el Papa Paulo V feia 
400 anys va ornedar la beatificacip de 
sant Pasqual.

Una conferència del cardenal sobre 
la vida del sant francisca a la reial cape-
lla, un concert barroc a carrec de Veus 
de Cambra, l’edicio de publicacions 
que parlaran de la devocio de Sant Pas-
qual fora de la nostra ciutat o de gas-
tronomía dedicada al sant, l’edicio de 
la segona part del video ‘Passos de Sant 
Pasqual’ que s’emetra en el centre de 
recepcio de visitants que es va a cons-
truir dins de les instalacions de la basi-
lica de sant Pasqual. Aquest son algu-
nea de les accions ja programades.

Des de el govern socialista s’aposta 
per impulsar el turismo religiós que 
tants bons fruits esta donant en la ciu-
tat. Gracies a viatges organitzats s’estan 
rebent uns 3 autobusos setmanals a la 
basilica i a distints espais de la ciutat. 
Viatges que repercuteixn positivament 
en el comerç local. La creació de la Fun-
dació de Sant Pasqual ha ajudat molt 
en aquest sentit. Una fundació que 
s’encarrega de cuidar i ficar en valor 
tot lo que siga referent al nostre patró. 
Orgullosos del nostre patró anem a 
desitjar un bon aniversari on els veins 
i les veines, puguen gaudir d’actes reli-
giosos, patrimonials i culturals.

Com va dir el cardenal Amigo «Sant 
Pasqual va ser un xicotet home i un 
gran sant»

« U n  h o m e 
xicotet,  un 
gran sant»

Ja fa uns quants mesos, À punt co-
mençava les seues emissions amb una 
programació nova i per a tots els gus-
tos. Des de programes d’humor fins a 
programes culturals, passant per pro-
grames d’informació. Diferents estils, 
i per què no dir-ho, amb una forta re-
presentació vila-realenca!
Fa poc, van eixir les dades del share, 
i després de tants anys d’obscuritat, 
la nova ràdio televisió valenciana, À 
punt està començant a tenir les ma-
teixes dades d’audiència que les altres 
televisions autonòmiques (exceptuant 
TV3, que les triplica).
Des de l’oposició, la senyora Bonig o 
el senyor Cantó s’han dedicat a criti-
car-la incansablement, amb el ja tí-
pic argument que adoctrina. I ara, a 
causa de les fortes pluges sofertes en 
el nostre territori molta gent se n’ha 
adonat de la necessitat absoluta de te-
nir una televisió pròpia que parle dels 
problemes de les valencianes i els va-
lencians.
Les dades del share d’aquests dos dies 
s’han multiplicat i ha sigut molta la 
gent que a través de les xarxes socials 
ha fet palés el sentiment d’orgull per 
tenir una televisió que ens informe 
minut a minut el que està passant al 
nostre territori.
I és que és això, una televisió pública 
que naix amb la intenció de servir als 
valencians i valencianes. D’informar 
de tot allò que passa a casa nostra, 
sense partidismes, amb l’únic objec-
tiu d’informar a la seua ciutadania, 
que és a qui realment es deuen, i no 
als polítics de torn.
Ara ja no hi haurà apagades informa-
tives com el de l’accident del Metro de 
València. Ara ja no hi haurà pel·lícules 
de vaquers ininterrompudes a pesar 
que el president de la Generalitat Va-
lenciana estiga dimitint per trames de 
corrupció (com va passar amb Camps). 
Ara els informatius no parlen tan sols 
d’inauguracions, també parlen de pro-
postes de llei presentades pels grups 
parlamentaris (tant Govern com oposi-
ció). Ara no tan sols es parla del Valèn-
cia CF, també és parla del Llevant, del 
Villarreal, de l’Elx, de pilota valencia-
na, d’handbol, de bàsquet… No, ara ja 
no s’amaga res. Perquè totes i tots vo-
lem tenir una informació actual, ver-
tadera, que done veu a tothom i sobre-
tot una televisió de qualitat.
I és que ara, totes i tots tenim veu, per-
què sí, la ràdio televisió pública valen-
ciana ara representa tota la ciutadania 
per igual.
Així que benvinguda a casa À punt!

À punt: pública, 
imparcial i de 
qualitat

Así titulaba una revista local su entre-
vista con el alcalde Benlloch quien a 
las puertas de las elecciones sigue pro-
metiendo sin pudor todo lo que ha in-
cumplido durante 8 años. 
Prometió bajar los impuestos y la rea-
lidad es que Benlloch se ha convertido 
en el alcalde que más contribución ha-
ce pagar a los vecinos en toda nuestra 
historia, previendo recaudar este año 
3.300.000 de euro más que el ultimo 
ayuntamiento del PP. 
Prometió a las Escuelas infantiles unas 
ayudas que tres años después sigue sin 
pagar. 
Prometió ayudas para los agricultores 
y mejorar los caminos rurales, y ni ayu-
das ni caminos reparados. 
Anunció un parking de camiones que 
sigue aparcado. 
Anunció que mejoraría el manteni-
miento del pueblo y hace dos años que 
ni poda los árboles. 
Prometió 300.000€ más para mejorar 
la limpieza, y mintió. 
Anunció un plan especial para el Ter-
met y nada de lo prometido; ni nuevo 
parking, ni reforestación, ni mejora del 
puente, ni juegos de aventura. Lo que 
si ha hecho es cubrir de vidrio cemento 
el circuito de running generando un 
grave impacto en el paraje. 
Prometió para 2015 nuevas aulas de in-
fantil en Carles Sarthou y hoy los alum-
nos continúan en barracones.
Prometió pagar a tiempo y debe a en-
tidades sociales ayudas de 2015, 2016, 
2017 y 2018. 
Anunció que redoblaría los esfuerzos 
para luchar contra los mosquitos y ha 
recortado la partida un 25%.
Prometió inversiones para evitar inun-
daciones y en 8 años no ha invertido 
ni un euro. 
En 2015, 2016 y 2017 prometió pisos 
sociales y ahora en 2018 los sigue pro-
metiendo. 
Benlloch vende en prensa que somos 
Ciudad de la Salud y el Deporte mien-
tras cierra ambulatorios y derriba pa-
bellones. 
Eso sí, dinero para sus caprichos si que 
tiene: 4.000.000 euros para el Gran Ca-
sino, dinero para el hostal del Rey o 
más de 500.000 euros para montar un 
bar con patos! 

¿Palabra de alcalde?
El desastre del alcalde no para de cre-
cer. Los ocho años de gobierno de Ben-
lloch se han convertido en un brindis 
al sol ya que lo único que ha hecho el 
alcalde ha sido pensar en el autobom-
bo, no en la mejora de la calidad de vi-
da de los vecinos. 

Y todo eso ha provocado que Vila-
real no haya avanzado en nada en los 
últimos ocho años, salvo en deudas y 
en impuestos. Un bueno ejemplo de la 
forma en que gestiona el alcalde está 
en el último gran anuncio hecho: casi 
8.000 euros para decorar la rotonda del 
Cedre, en lugar de adecuarla para que 
no se inunde ya que es un punto negro 
de la ciudad. 

El desastre 
de Benlloch 
crece

Vila-real és l’única ciutat de la Comu-
nitat Valenciana de prop de 50.000 ha-
bitants que no compta encara amb cap 
immoble social per a les persones que 
pitjor ho estan passant. El Botànic que 
venia a rescatar persones s’ha oblidat 
de Vila-real, tan o igual com el Partit 
Popular. I és que el balanç és desola-
dor, des de 2015 dels 103 habitatges 
que han arribat a la nostra província 
cap ha aterrat a La Vila, sí que ho han 
fet a les ciutats del voltant, ja que per 
exemple a Borriana, s’han adjudicat 45 
pisos en aquesta legislatura.

La deixadesa i les prioritats del bi-
partit local tampoc han ajudat. Doncs, 
el Partit Socialista i Compromís han 
estat més preocupats en col·leccionar 
edificis que després no mantenen, que 
en treballar per a aconseguir llars per 
als veïns que més ho necessiten. Així, 
tenim un Gran Casino tancat i que ha 
costat un renyó, un Molí La Vila més a 
prop de convertir-se en un niu de rates 
que en un estany amb ànecs i un Hostal 
del Rei que ningú sap a dia de hui per 
a que el volen, més que per a fer bonic. 
‘Patrimoni’, diuen des de l’equip de go-
vern, però la realitat és que el millor 
Patrimoni actualment hauria d’haver 
sigut invertir en aquest Parc Social i 
rescatar, de veritat, persones.

Tot el que s’ha fet és de cara a la ga-
leria, per a aparentar que es fa alguna 
cosa, però quan passem de la teoria a la 
pràctica, res de res. 

Un zero. No és suficient en convocar 
una comissió trimestral de desnona-
ments que s’ha utilitzat per a fer pos-
tureo durant quasi quatre anys i en la 
qual ni tan sols participaven alguns 
dels agents implicats, per la falta de 
compromís del bipartit. 

A l’igual, que els anuncis incomplits 
i les promeses buides resumides en 
un banc d’habitatges inexistent i que 
anava a arribar ja en 2017 o en una in-
versió de 500.000 euros per a aquest 
any que es quedarà en la meitat per la 
renuncia a sol·licitar la part correspo-
nent al Consell, és a dir 250.000 euros, 
per presumptes problemes administra-
tius.  

MeSUra a la deSeSPerada
Ara, i a poc més de set mesos per a li-
quidar la legislatura, vénen les preses. 
A la desesperada, la Conselleria pro-
mou un concurs públic en un intent 
de salvar els mobles i aconseguir un 
grapat de vots amb la complicitat inex-
cusable del nostre equip de govern, in-
capaç d’alçar la veu front als seus caps 
per la injustícia que pateix el municipi 
des de fa dècades.

Així, el resultat d’aquesta proveta 
serà una incògnita i esperem que no 
s’acabe convertint en l’enèsima excu-
sa per a oblidar el compromís local 
d’adquirir pisos socials i complir al 
menys amb els 250.000 euros pressu-
postats per a que Vila-real i els seus 
veïns deixen de ser uns veïns desno-
nats i abandonats per culpa de la inca-
pacitat política.

Desnonats i 
abandonats
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Cultura col·labora en ‘Al anochecer’, 
obra dirigida per Sergio Caballero
La representació arriba el 10 de novembre, a les 20.30 hores, a l’Auditori Municipal

Benlloch i Pérez van acompanyar l’actor i director vila-realenc en l’estrena de la representació a l’Espai Rambleta.

L ’alcalde, José Benlloch, i el 
regidor de Cultura, Eduar-
do Pérez, van acompanyar 
l’actor i director vila-rea-

lenc Sergio Caballero en l’estrena 
de l’obra Al anochecer, de Juli 
Disla i dirigida per Caballero. 
L’estrena va tenir lloc a l’Espai 
Rambleta de València. La Regido-
ria de Cultura ha col·laborat en la 
producció de l’obra, que és una 
coproducció de la Rambleta i la 
companyia teatral Al anochecer 
Producciones, a càrrec dels ac-
tors Helena Font i Pablo Díaz del 
Río, que són els protagonistes de 
la representació. 

El director, a qui va cercar la 
companyia per a ocupar aquest 
càrrec i transmetre la seua sensi-
bilitat i experiència, explica que 
l’obra conta «el retrobament de 
dues persones valentes, ell i ella, 
tot i que podrien ser dos homes o 
dues dones, que cada nit baixen 
a la mateixa hora per a alliberar-
se del pes i la brossa que porten 
dins. Necessiten buidar-se i, a 
poc a poc, es van omplint. És una 
història d’humor i amor». Per de-
cisió de Caballero, l’escenari es 
converteix en un abocador.

Benlloch i Pérez han mostrat, 
d’aquesta manera, el suport a 
la producció teatral valenciana 
i, en particular, al vila-realenc 
Sergio Caballero, de qui des-
taquen la important i solvent 
trajectòria professional tant en 
l’àmbit de la direcció escènica 
com també d’actor. «La ciutat 
de Vila-real té un importantís-

sim planter d’actors, directors i 
companyies teatrals, que, des de 
l’Ajuntament, seguirem promo-
vent i ajudant, no només amb la 
programació cultural local sinó 
també, com en aquesta ocasió, 
col·laborant en la mesura de les 
nostres possibilitats en produc-
cions que tenen el segell de Vila-
real», assenyala l’alcalde.

El 2018 es compleixen 20 anys 
de l’escriptura d’Al anochecer, de 
Juli Disla. Es tracta d’un dels pri-
mers textos de l’autor valencià. 
Amb aquest text, Disla va guan-
yar el Premi Micalet de Teatre i 

el Premi Ciutat de la Llacuna; i va 
ser publicat posteriorment en la 
Col·lecció de Teatre de la Univer-
sitat de València. L’any 2000, Tea-
tres de la Generalitat Valenciana 
i Dramatúrgia 2000.

TAMBÉ A VILA-REAL
La representació d’Al anochecer, 
sota la direcció de Sergio Caballe-
ro, arriba aquest mes a l’Auditori 
Municipal Músic Rafael Beltrán 
Moner. Serà el dia 10, a les 20.30 
hores, amb un preu d’entrada -
-per a aquelles persones que no 
tenen abonament-- de 12 euros.

Dos són els actors que interpreten el text escrit, fa ja 20 anys, per Juli Disla.

Cultura
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El Certamen Literari 
Ciutat de Vila-real bat 
rècords amb 246 obres

El Jurat del Certamen Lite-
rari Ciutat de Vila-real avalua 
els 246 treballs rebuts en una 
edició de rècord i ja té data de-
finitiva per a decidir el premi: 
el 5 de desembre. El concurs 
promogut per l’Ajuntament en 
les seues dues categories –cas-
tellà i valencià- ha traspassat 
fronteres i, a més de rebre obres 
de diferents punts del domini 
lingüístic valencià i de l’Estat, 
també s’han presentat propos-
tes d’altres 14 països.

El premi a la millor novel·la 
en valencià ha rebut una desena 

U de treballs, sis de la Comunitat, 
tres de Catalunya i un de les 
Balears. Està dotat amb 6.000 
euros i la publicació de l’obra. 

En l’àmbit en castellà s’han 
rebut 236 relats, 130 d’aquests 
provinents de 16 comunitats es-
panyoles. Així mateix, hi ha 106 
treballs de fins a 13 països ibe-
roamericans, entre els quals els 
44 presentats des d’Argentina, 
els 15 de Veneçuela, els 13 de 
Colòmbia i els 12 de Cuba. El 
premi a la millor novel·la en cas-
tellà està dotat amb 2.000 euros 
i la publicació de l’obra.

El cicle dominical Escena 
Familiar apropa el teatre 
als més joves de la casa

La sala de teatre Els XIII 
acull, el que resta d’any, la 
programació reservada espe-
cialment per als més menuts, 
amb obres que, fins al mes de 
desembre, conformen el cartell 
de l’Escena Familiar preparada 
per la Regidoria de Cultura per 
a gaudir del teatre en família.

Tirant lo Blanc, de la compa-
nyia de titelles La Inestable, que 
tindrà lloc el diumenge 4 de no-
vembre al Teatre Els XIII, serà 
en valencià i està adreçada a xi-
quets a partir de sis anys. Tan-

U carà l’agenda la representació 
d’Ondina glups, de Caleidosco-
pio Teatro, apta per a xiquets a 
partir de sis anys, en castellà i 
programada per al diumenge 
2 de desembre, també a la sala 
d’Els XIII.

El preu de les representa-
cions és de tres euros. Les en-
trades poden adquirir-se a les 
oficines de Cultura, de dilluns 
a divendres de 10.00 a 14.00 
hores, a través del web entra-
des.vila-real.es o a la taquilla 
de l’Auditori Municipal.

Teatre, exposicions, 
actes nadalencs i música 
tanquen l’any cultural

L a  p r o g r a m a c i ó  c u l t u -
ral, Cultiva’t, arriba a la rec-
ta final de l’any carregada 
d’esdeveniments. Al novembre 
la programació compta amb un 
concert barroc sonor a la basí-
lica el dia 3, un altre de Sitja, 
el dia 11 a l’Auditori; un altre 
a càrrec de La Lira, sota el títol 
The Music of Queen, el diven-
dres 16, i un més el dissabte 24 
que, titulat Del meu poble, ofe-
rirà l’Orquestra de Pols i Pua 
Francesc Tàrrega. La vetllaeta 
de la Puríssima i diverses repre-
sentacions teatrals.

Desembre arriba amb un con-
tacontes (dia 1) a la Casa dels 

Mundina, l’anuari de Dolçai-
ners i Tabaleters de Vila-real, a 
l’Auditori (9), l’esdeveniment 
Coneixes Tàrrega? (14) i diver-
ses audicions acadèmiques del 
Conservatori Mestre Goterris, 
una dedicada al guitarrista més 
internacional, que celebra la 
seua VI Setmana, que compta-
rà amb el concert La integral 
de Tàrrega i la Gala Tàrrega.

SymPOPnika, The Xmas 
Sèries, els concerts de Nadal del 
Cor Ciutat de Vila-real o de l’AC 
Socarrats, la cantata El Naixe-
ment se sumen al XXVI Festival 
Coral Ciutat de Vila-real, entre 
el 22 i 23 de desembre.



Agenda

el campionat de ‘skate’ arriba 
un any més amb activitats per 
a tots els públics

El 3 de novembre, el parc de 
skate de l’avinguda d’Europa rep 
un dels campionats d’aquesta 
pràctica més complets de la Co-
munitat Valenciana i compta, a 
més de la competició de skate, 
amb múltiples activitats com ara 
exhibicions de grafit, concerts 
i tallers. A càrrec de Club Skate 
Snow Revolution Vila-real.

U

l’espai jove acull la fira del 
disc que centra en el vinil 
l’activitat i programació

L‘Associació Cultural Amics 
del Disc de Vinil organitza, el dia 
4 a l’Espai Jove, la Fira del Disc. El 
vinil, suport musical icònic i nos-
tàlgic del segle XX, serà el prota-
gonista de la fira, en què a més hi 
haurà sessions en directe de DJ, 
com ara DJ Togoth, Joan Mojo i 
Andreu Vicent del programa Ma-
les Vibracions i DJ Crispel.

U

la cultura japonesa s’apropa 
als seus amants amb 
activitats els diumenges

Els diumenges 11, 18 i 25, 
l’Associació OtakUniverse fa de 
l’Espai Jove un punt de trobada 
per als amants del Japó, en el 
qual oferirem diferents activitats 
relacionades amb la cultura del 
país com ara tallers, jocs tradi-
cionals, projeccions… La progra-
mació per a cada jornada es pot 
consultar en les xarxes socials.

U

la lira ofereix una doble 
representació de ‘the music of 
queen’ a l’auditori municipal

The Music of Queen és el títol 
de l’espectacle musical preparat 
per la Unió Musical La Lira per 
a aquest any. Hi haurà una do-
ble representació, totes dues a 
l’Auditori Municipal. Divendres 
16 a les 22.00 hores i dissabte 17 
a les 19.30 hores. Entrada amb 
invitació. Patrocina Cultura i 
col·labora Fundació Caixa Rural.

U

el festival internacional de 
curtmetratges cineculpable 
assoleix la 2ia edició

Els curtmetratges tornen a ser 
protagonistes en la 21a edició de 
Cineculpable. Des del divendres 
23 fins al divendres 30 l’Espai Jo-
ve i l’Auditori Municipal Músic 
Rafael Beltrán Moner seran els 
punts d’activitat. Xarrades, acti-
vitats paral·leles i els OFF culpa-
bles conformen el programa que 
arranca les projeccions el dia 26.

U

 telèfons d’interés
AJUNTAMENT
Pl. Major s/n  . . . . . . . . . . Tel. 964 547 000
PROP
C/ Josep Ramon Batalla, 38 . .  Tel. 964 547 170
CADASTRE MUNICIPAL
Pl. Major s/n  . . . . . . . . . . Tel. 964 547 001
PISCINES COBERTES YUREMA REQUENA
C/ de Joanot Martorell, 62  . . Tel. 964 529 356
POLICIA LOCAL
C/ Josep Ramon Batalla, 62 . .  Tel. 964 547 010
RECAPTACIÓ MUNICIPAL
C/ Josep Ramon Batalla, 6. . . Tel. 964 547 060
POLICIA NACIONAL
C/ Comunió, 1 . . . . . . . . . Tel. 964 522 100
AGÈNCIA LOCAL D’ENERGIA
I MEDI AMBIENT
C/ Ponent Baix, 65 . . . . . . . Tel. 964 547 250
AGÈNCIA TRIBUTARIA
Av. del Mediterrani, 1 . . . . . Tel. 901 223 344
ATENCIÓ I TRÀMITS
Pl. Major s/n planta baixa. . .  Tel. 964 547 000
AUDITORI MUNICIPAL
Av. Murà  . . . . . . . . . . . . Tel. 964 547 200
CÁRITAS
C/ Calvari, 199 planta baixa .  Tel. 964 535 343
CEAM VILA-REAL
C/ Gamboa 29  . . . . . . . . .  Tel. 964 526 897
CEMENTERI MUNICIPAL
Camí de l’Ermita s/n. . . . . . Tel. 964 520 073
CORREUS
Carretera d’Onda s/n  . . . . . Tel. 964 530 614

 adreces d’interés
BIBLIOTECA SECCIÓ INFANTIL PIUS XII
Av. de Pius XII, 43: Tel. 964 547 232
AGÈNCIA DE LECTURA EL PILAR
C/ Martí l’Humà, 24: Tel. 964 547 233
ARXIU MUNICIPAL DE VILA-REAL
Av. de la Murà, 14: Tel. 964 547 220
BIBLIOTECA MUNICIPAL-AGÈNCIA DE SOLADES
C/ de Solades, 25: Tel. 964 547 230
CASA DE L’OLI:
Pl. de Mossén Ballester, 1: Tel. 964 547 222
CULTURA - AUDITORI MUNICIPAL: Av. de la 
Murà, 1: Tel. 964 547 200

MUSEU DE LA CIUTAT CASA DE POLO:
C/ de Joan Fuster, 33: Tel. 964 547 222
MUSEU ETNOLÒGIC: Ermita de la Mare de Déu:  Tel. 964 547 222
AGÈNCIA LOCAL D’HABITATGE: Pl. Major, s/n: Tel. 964 547 000
AMICS: C/ de Betxí, 49: Tel. 964 547 138
ASSOCIACIÓ DE COMERCIANTS DEL MERCAT CENTRAL
Pl. de Colom, s/n: Tel. 964 520 838
CÀMARA DE COMERÇ - VIVER D’EMPRESES I i II
C/ del Monestir de Poblet, 24: Tels. 964 506 661 / 964 533 681
CASA DE LA DONA: C/ de Santa Sofia, 2: Tel. 964 547 160
FUNDACIÓ GLOBALIS:
C/ del Monestir de Poblet, 15. Despatx 39: Tel. 964 054 522
CENTRE DE DIA LLUÍS ALCANYÍS: C/ del Molí, 4-A: Tel. 964 547 140
CENTRE DE DIA TERAPÈUTIC: C/ de la Soledat, 27: Tel. 964538465
COMUNITAT DE REGANTS: C/ del Mestre Goterris, 11: Tel. 964 521 995
GD’OS, GESTIÓ D’OBRES I SERVEIS. Camí de Betxí, 26: Tel. 010 / 954 547 100
INSTITUT NACIONAL DE LA SEGURETAT SOCIAL:
C/ de València, 31-A: Tel. 964 521 341
FACSA: C/ de Carles Sarthou, 10: Tel. 964 527 680
ESCOLA TALLER: Av. d’Europa, 34: Tel. 964 500 153

 trens
VILA-REAL - CASTELLÓ: 
Dilluns a divendres a 6.55, 7.05, 7.33 (CIVIs), 
7.50, 8.03 (CIVIs), 8.20, 8.33. (CIVIs), 8.57, 9.20, 
9.46, 10.20, 10.47, 11.20, 11.47, 12.20, 12.47, 
13.20, 13.47, 14.20, 14.47, 15.03 (CIVIs), 15.30, 
15.47, 16.04 (CIVIs), 16.30, 16.47, 17.20, 17.47, 
18.20, 18.47, 19.03 (CIVIs), 19.35, 19.46, 20.03 
(CIVIs), 20.30, 20.47, 21.20, 21.46, 22.20, 22.47, 
23.30. Cap de setmana a les 8.20, 9.20, 10.20, 
11.20, 12.20, 13.20, 14.20, 15.30, 16.30, 17.20, 
18.20, 19.35, 20.30, 21.20, 22.20, 23.30 hores.

CASTELLÓ - VILA-REAL: 
Dilluns a divendres a 5.55, 6.15, 6.45 (CIVIs), 
7.02, 7.17 (CIVIs), 7.35, 7.47 (CIVIs), 8.05, 8.20, 
8.55, 9.20, 9.50, 10.20, 10.50, 11.20, 12.00, 12.20, 
12.50, 13.25, 13.50 (CIVIs), 14.15, 14.30, 15.05 
(CIVIs), 15.20, 15.35, 15.50, 16.20, 16.50, 17.20, 
18.00, 18.20 (CIVIs), 18.25, 18.50, 19.15 (CIVIs), 
19.20, 19.50, 20.20, 20.50, 21.20, 21.50, 22.30. 
Cap de setmana a les 7.35, 8.20, 9.20, 10.20, 
11.20, 12.20, 13.25, 14.30, 15.35, 16.20, 17.20, 
18.25, 19.20, 20.20, 21.20, 22.30 hores.

VILA-REAL - VALÈNCIA: 
Dilluns a divendres a 6.02, 6.21, 6.50 (CIVIs), 
7.09, 7.22 (CIVIs), 7.41, 7.54, 8.10 (CIVIs), 8.26, 
9.02, 9.26, 9.56, 10.26, 10.56, 11.26, 12.07, 12.26, 
12.56, 13.31, 13.56, 14.20 (CIVIs), 14.36, 15.11, 
15.25 (CIVIs), 15.41, 15.56, 16.26, 16.56, 17.26, 
18.07, 18.25 (CIVIs), 18.31, 18.56, 19.20 (CIVIs), 
19.26, 19.57, 20.26, 20.56, 21.26, 21.56, 22.36. 
Cap de setmana a les 7.41, 8.26, 9.26, 10.26, 
11.26, 12.26, 13.31, 14.36, 15.41, 16.26, 17.26, 
18.31, 19.26, 20.26, 21.26, 22.36 hores.
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